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Blíží se významné výročí, spojené s vznikem samostatnosti naší vlasti. Čeští skauti byli u toho. Toho 
dne proběhla jiná, téměř nevýznamná událost, vznikl vlastně první klub OS. Z myšlenky skautovat i 
v dospělém věku se stal program a jeho účastnici vytvořili svůj životní styl.  Připomeňme si některé 
skutečnosti charakterizující prazačátky kmene dospělých, který byl od počátku, na rozdíl ve světě, úzce 
spjat s mladým hnutím. Budoucí vůdce XIV. chlapeckého oddílu na tyto události vzpomíná: �V roce 1913 
nadchnuti nově se tvořící organizací Junák jsme jako praktikanti a učňové založili u Svazu dělnických 
turistů - tábornický oddíl. Na jaře 1916 při dvoudenním zájezdu na Točník jsme se sešli se 14. 
skautským oddílem, který vedl bratr Špillar z Prahy. V domě „U Havla měl 14. oddíl, s několik oddíly, 
společnou skautskou klubovnu  dohromady. Na oddílové schůze jim vůdce nabídl vstoupit do oddílu. Byli 
přijati na měsíční zkušební dobu. 
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KMENOVÉ ZPRÁVY 
Výběr nejdůležitějších zestručněných zpráv 

 

Tato rubrika byla upravena, obsahuje pouze: účastníky, program jednání, nejvýznačnější příspěvky a 
usnesení. Zbytek údajů najdete na vebových stránkách KD.   

ZÁPIS 6. zasedání Rady ná čelnictva Kmene dosp ělých Junáka 13. b řezna 2008 v Praze 
Přítomni : sestra Hana Kaprálková a bratři Jan Adamec, Vladislav Jech, Jiří Klikoš,  Miroslav Kubát,Vladimír 
Köhler, Zbyšek Lajczyk, Miroslav Moravec, Vladimír Stránský a Jiří Žáček.  Přizván : br. Pavel Pokorný.  Omluveni : 
ses. Míla Fousková a br. Ivo Fišera a Aleš Cepek. 
Zprávy z NJ  U Junáka jako celku i dalších OJ zůstávají beze změny názvy – viz novela tzv. Spolkového zákona. 
Junák byl zařazen mezi organizace se statutem veřejného zájmu“ – viz novela  zák. č. 219/200 Sb. Aukce 
skautských šátků – www.aukro.cz. 
Tiskový zpravodaj br. Źáček   informoval, že od 1. čísla 2008 bude počet výtisků Kmenových novin upraven na 
560 ks (nový rozdělovník). Všichni  odběratelé byli na změny upozorněni. 
Spolupráce s ROJ  Ses. Fousková potvrzuje (telefonicky) účast v Kutné Hoře na jednání NKD. Připomíná 
spolupráci mezi KD a ROJ na webu. Dále  navrhuje zorganizovat setkání juniorských klubů, nejlépe v Praze na 
podzim 2008. 
Stav www stránek KD   Tajemník NKD br. Jech  informoval o stavu webových stránek, které se dostávají do 
povědomí  tenářů. Spolu s br. Žáčkem umísťují příspěvky, které jsou ve Kmenových novinách pouze ve zkrácené 
verzi.  
Vzdělávací akce KD  Výchovný zpravodaj br. Lajczyk  jednal s br. Dörflem, který Seminář digitálních technologií 
umožní, avšak patrně bez jeho vlastní účasti. Počet zájemců je zatím nízký. Předpokládá  termín: 24.- 28. 10. 
2008.  
Klíč 2008  Br. Pokorný informoval o stavu přihlášených do servistýmu. Nástup je dne 29. 4.2008 v Plzni do 16 hod. 
Tel. br. Pokorného: 732429546. 
Delegace na Sv ětovou konferenci ISGF ve Vídni 21. – 26. srpna   Br. Adamec informoval o organizačních 
náležitostech. Z diskuse vyplynulo, že vzhledem k finanční náročnosti je možné vyslat pouze zahr. zpravodaje. 
Usnesení 206/02 Rada NKD schvaluje br. Jana Adamce jako delegáta na SK ISGF ve Vídni 21. – 26. srpna 2008.          
  Schváleno: 8:0:0  
Setkání CZ-PL-SK   Br. Lajczyk informoval, že rozeslal pozvánky polské strany. Tajemník pověsí pozvánku na 
web KD. 
Ivančina   b r. Lajczyk upozornil, že oficiální zahájení je 26. dubna 2008. Budou zde předávány také medaile sv. 
Jiří.  
Zapsal: V. Jech v.r.    Schválil Vl. Köhler – Mika v.r., náčelník KD 
 
ZÁPIS  7. zasedání ná čelnictva  KD Junáka od 18. do 20. 4. 2008 Kutná Hor a  

Přítomni:    ses. Hana Kaprálková a Miloslava Fousková,br. Jan Adamec, Ivo Fišera, Jaroslav Frič, 
Miroslav Hlaváč, Jiří Horňák, Jaroslav Chládek, Čestmír Janata, Vladislav Jech (částečně), Jiří Klikoš, 
Vladimír Köhler, Miroslav Kubát, Luboš Lehký, Ladislav Marek, Marek Matýsek, Zdeněk Maxmilián, 
Miroslav Moravec, Pavel Pokorný, Josef Richter, Vladimír Stránský,  Jiří Wolf, Zbyšek Lajczyk, Jiří Žáček 
(částečně)  Další p řítomní: br. Jiří Kalenda, Miloš Gurecký Hosté:  br. Vít Koutenský za ROJ.  
Omluveni : br. František Radkovský, František Hron, Aleš Cepek. 

Program jednání NKD: � zahájení jednání � schválení programu jednání ���� prezence ���� zprávy 
kraj. zpravodajů KD ���� účast členů KD na jamboree 2008 ���� plnění úkolů ���� informace z jednání NJ 
���� informace z Valného sněmu Junáka ���� informace z ROJ ���� tiskový zpravodaj o stavu Kn ���� stav 
www stránek ���� informace členů RNKD ���� údaje z registrace Junáka, stav KD ���� Kmenová porada 
Rybitví (diskuse) ���� závěrečná zpráva o stavu KD v krajích ���� aktivity KD na národním jamboree 
2008 ���� Č-P-S setkání 2008 v polském Zakopaném ���� budoucnost začlenění členů KD ���� ukončení 
zasedání. 
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Z jednání:  změna ve vydávání časopisů; na VSJ bylo rozhodnuto, že od r. 2009 budou všichni 
členové Junáka, resp. rodiče dětí, dostávat Skautský svět s přílohami dle věkové kategorie; 
současně budou zvýšeny příspěvky. 

Úkol 207-01  Projednat s VR a NJ možnost zahrnout do spolkovému časopisu přílohu pro členy 
KD    Zajistí: br. Köhler Termín: do příštího NKD 

� komise pro novelu Řádu pro vzdělávání činovnic a činovníků Junáka nepokračuje v další 
činnosti. 

� NJ trvá na minimálním po čtu ZOJ  a pouze v odůvodněných případech. Podle rozhodnutí NJ 
bude specifikováno, kde se musí používat znak Junáka a kde se může použít logo.  

� bude se opět jednat o skautském kroji � nové Stezky byly na VSJ představeny � na Světové 
jamboree 2007 skautské kraje neposlaly očekávaný počet účastníků; odjelo asi 300 mladých 
členů + 80 osob servistýmu; návštěvníků z ČR bylo téměř 500 � Klíč 2008 bude mít zřejmě nižší 
počet účastníků oproti předpokladům � Ivančena 2008 probíhá jako celostátní akce Junáka. 

Informace z VSJ  Průběh Valného sněmu v Havířově byl přátelský a nekonfliktní; za DK nebyl 
zvolen plný počet členek (chyběla jedna kandidátka). Pracovní skupiny byly opravdu „dělné“. 
Dosavadní náčelník CHK i náčelní  DK, místonáčelní DK a místonáčelník CHK opět kandidovali 
na své funkce a byli zvoleni; náčelnictvo v novém složení se sejde příští neděli 27. 4. 2008 
v Praze. 

Informace ROJ  Br. Koutecký připomněl, že v ROJ probíhá změna ve vedení, těší ho nové 
juniorské kluby; bude třeba těmto klubům pomoci k „oldskautskému životu“. LŠ ORSOS hodlají 
navštívit, i když jsou časové problémy. ROJ rozlišuje mezi mladším a starším roverským věkem. 
V diskusi br. Gog připomněl „roverskou hlídku“ v Kmenových novinách. I když získává 
informace jinými cestami, uvítal by příspěvky přímo z odboru. ROJ s br. Fišerou by rádi připravili 
na podzim společné setkání roverů a mladých členů NKD, program  navrhne ses. Fousková a 
br. Fišera. Br. Jech připomněl, že se může opět oživit rodinný skauting.  

Kmenové noviny  Br. Žáček uvedl stav Kmenových novin, které letos vstoupily do 12. ročníku 
(vyšlo 45 čísel a jeden „speciál“, v tom byla i dvojčísla). Vysvětlil „rytmus“ přípravy čísel během 
roku a okruh přispěvatelů, zvl. z klubů KD. Přítomní zkontrolovali aktualizovaný rozdělovník 
zasílání KN. Nutnost hledat nástupce pro pokračování v redakční práci KN je již velmi aktuální. 
Br. Jech upozornil, že nejvhodnější by bylo najít dvojici „zapálených“ redaktorů. Upozornil, že 
archivovat lze také ve skautském muzeu Nižbor, což však neřeší problém samotné tvorby KN. 

Gratulace a Čestná léta  Br. Köhler za celé NKD pogratuloval br. Chládkovi k 77. 
narozeninám; br. Kubát předal br. Köhlerovi 60 Čestných let a ses. Kaprálové 40 Čestných let. 

Webové stránky KD  Díky přizpůsobení formy a provedení webových stránek KD vznikla 
jednak možnost zavěšovat aktuality i z Junáka jako celku a také cesta, jak plnit „archivní“ roli 
webu. Pravidelná práce má šanci pomáhat běžné potřebě klubů a jejich vedoucích. Je to mj. 
vidět i na stoupající návštěvnosti webu (zřejmě je navštěvují i zájemci mimo naše řady). „Věšet 
informace“ na web lze také prostřednictvím tajemníka NKD. Bylo by třeba rozšířit skautské 
odkazy. 

Lesní škola ORSOS v Miletín ě  Letošní škola br. Chládek uvedl, že k dnešnímu dni je 
přihlášených 21 frekventantů,s průměrným věkem 63 roků. 

Kmenová porada v Rybitví 21.-23.11.2008  Informaci o připravované Kmenové poradě podal 
br. Richter – Joe. Ubytování i stravování zajištěno pro cca 120 účastníků. 
Úkol 207-02  Objednávka na ubytování bude zaslána alespoň měsíc před termínem konání KP.  
Zajistí: br. Köhler   Termín: 21.10.2008 

Úkol 207-03 Krajští zpravodajové předají na NKD (7.-9.11.2008) zálohy na stravování delegátů 
na KP v Rybitví.   Zajistí: krajští zpravodajové   T:: 8.11.2008 
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Zprávy členů a zpravodaj ů NKD   Br. Fišera přečetl svoji písemnou zprávu o stavu spolupráce 
s juniorskými kluby a předal ji přítomným. 

Úkol 207-04  Br. Fišera připraví  návrh na setkání vůdců  (zástupců) juniorských klubů. 

 Zajistí: Br. Fišera Termín: 15.5.2008 

� Ses. Kaprálková požádala o předávání informací o charitativních akcích v místech středisek, 
okresů či krajů. Informovala o velmi kladné odezvě na zasílání gratulací k životním jubileím   
zasloužilým členům KD jménem náčelnictva KD. 
� Br. Lajczyk informoval o konání semináře Digitální technologie ve dnech 24.-28.10. 2008 
v Chrašticích. Zajištěno místo konání semináře. 
� Br. Adamec 40. setkání Evropského fóra v Grossarlu. Více informací lze najít v Kmenových 
novinách. Pro malý zájem bylo odvoláno setkání Středoevropského regionu ISGF V Kutné hoře. 
Na Světovou konferenci ISGF ve Vídni byl delegován  br. Adamec. 
 � NKD bylo požádáno evropským výborem ISGF o uspořádání pracovního setkání (workshopu) 
prezidentů a zahr. zpravodajů ISGF evropských zemí v termínu (dodatečně). 
� Br. Matýsek podal informace o možnostech ubytování účastníků v Malenovicích.  
 Diskuse  návrhy k důstojné oslavě 90. výročí založení OS 28. října 1918 (pamětní medaile, 
vyznamenání; odznak apod.). 
 
ZÁPIS 8. zasedání Rady ná čelnictva Kmene dosp ělých Junáka 15. kv ětna 2008 v Praze  

Přítomni : ses. Hana Kaprálková a bratři Jan Adamec, Vladislav Jech, Miroslav Kubát,Vladimír Köhler, Zbyšek 
Lajczyk, Miroslav Moravec a Jiří Žáček.  Omluveni : ses. Míla Fousková a br. Ivo Fišera, Jiří Klikoš, Vladimír 
Stránský, a Aleš Cepek. 
Program:   � zahájení jednání � schválení programu jednání � kontrola úkolů � zprávy z NJ � lesní škola ORSOS 
� zprávy SO � Kmenové noviny � stav www stránek KD � vzdělávací akce KD � KLÍČ 2008 � setkání CZ-PL-SK 25.-
28.9. 2008 v Glodówce � Světová konference ve Vídni � Středoevropský výbor ISGF � Ivančena 2008 � různé. 
Zprávy z NJ  Br. Köhler informoval mj., že byly zrušeny všechny metodické. a pracovní skupiny NJ a jmenování 
vedoucí nových (ti si vyberou spolupracovníky)  Příloha KD ke Skautingu souvisí s tím, jak bude vycházet Skautský 
svět (bude vycházet jedenkrát měsíčně!).  
Lesní škola ORSOS Br. Köhler informoval, že na prvním prodlouženém víkendu bylo účastno 19  z počtu 21 
přihlášených frekventantů. Celkem 12 instruktorů (lektorů) se podle programu střídalo. Pracovalo se s GPS. 
Přednášky byly perfektní, ovzduší výborné. Vedení školy předpokládá vydat video a přednášky podle podkladů 
přednášejících také písemně. Frekventanti této LŠ tvoří výbornou „skautskou partu“, takže „skautský duch LŠ“ je 
živý“. 
Zprávy SO   Br. Kubát sdělil, že  přednášky br. Šolce na LŠ byly vyslechnuty s velkou pozorností.  
Kmenové noviny   Br. Žáček informoval o práci na 2. čísle KN roku 2008, navrhuje uvést na titulní stranu Kn 
námět LŠ a pozornost věnovat programu školy. Dále navrhl výtahy ze zápisů RNKD (NKD) do rubriky Kmenové 
zprávy uvádět stručněji, RNKD vzala návrh na vědomí. 
Stav www stránek KD  Br. Jech stručně uvedl, že přenáší některé informace ze skautské Křižovatky, aby je 
nemuseli členové KD pracně hledat. S br. Žáčkem umísťují i příspěvky, které jsou v Kmenových novinách pouze 
zmíněny. 
Vzdělávací akce KD  Br. Lajczyk uvedl, že na chraštický digitální seminář 24.-28. října 2008 je dosud ouze 8 
přihlášek, kapacita není tedy naplněna; uzávěrka přihlášek je 11. září 2008. 
KLÍČ 2008  Br. Köhler informoval o práci členů KD v servistýmu spolu se zvláštním poděkováním organizátorů 
akce za spolehlivost, kvalitní práci a velkou aktivitu! Účastníků bylo 2400, z toho 400 členů servistýmu. Plzeňským 
oldskautům patří velké poděkování za celodenní péči vč. ubytování. Velký ohlas byl na vystoupení náčelníka a 
náčelní Junáka i zdravici náčelníka KD na slavnosti na plzeňském náměstí. 
Setkání CZ-PL-SK 25.-28.9. 2008 v Glodówce   Za KD se zúčastní Lajczyk, Matýsek, Klikoš, Stránský, Marek, 
Köhler, Kaprálková, Gurecký, Jarnot. Br. Adamec požádal br. náčelníka KD o nominaci za Česko. Br. Adamec se 
spojí se ses. Lídou Bělovskou a zjistí její stanovisko.  
Ivančena 2008  Br. Lajczyk předal pro účely KN i webu kopii článku o průběhu Ivančeny. Různé  byl o 
připomenutio:  90 let existence českého (československého) oldskautingu a zároveň 70. výročí Mnichova i výročí 
úmrtí A. B. Svojsíka.  
Úkol 2008/01 Svolat okresní zpravodaje KD a připravit k těmto výročím vhodné  akce  Zajistí : krajští pravodajové 
KD T:  30. 8. 2008 

Zapsal: V. Jech v.r.       Schválil:        Vladimír Köhler – Mika v.r.  náčelník KD 
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Ze skautského 
světasvětasvětasvěta 

EVROPSKÁ VÝZVA ISGF  
Evropský výbor ISGF připravil na svém 
nedávném zasedání výzvu ke všem 
členským národním gildám evropského 
regionu. Vychází ze základního principu 
Mezinárodního společenství skautů a 
skautek, tj. vytváření a podpora přátelství 
mezi členy a členskými národními i 
mezinárodními gildami.  

Protože jen malá část členstva má možnost 
se setkat na konferencích a formálních či 
neformálních shromážděních, bylo by 
velmi prospěšné dát příležitost i ostatním 
členům ke komunikaci a vzájemnému 
poznání. Navazovat přátelství je možné i 
bez cestování na velké vzdálenosti, 
v mnoha případech prakticky bez opuštění 
vlastního domova. 
Výzva Evropského výboru ISGF  
Evropský výbor ISGF vyzývá k úsilí 
dozvědět se co nejvíce o jiných gildách 
v Evropě a vyvinout servisní projekty 
pomoci skautům a skautkám, v místě, ale i 
v Evropě a ve světě. K naplnění této výzvy 
povede splnění následujících úkolů: 
Část 1 
� Ve vaší vlastní zemi vyhledejte jinou 

gildu (klub OS) a navažte s ní spojení 
telefonicky, písemně apod. Vzájemně si 
vyměňte zkušenosti z vaší činnosti. 

� Zjistěte, jaký projekt na podporu skautů 
a skautek plánují členové této gildy na 
příštích 12 měsíců. Vzájemně si můžete 
pomoci tematicky i materiálně. 

� Zapište výsledky vaší činnosti do 
kroniky. 

Část 2 
� Nyní je čas rozšířit průzkum a zjistit 

něco o gildách v  jiné evropské zemi. 

� Určete evropskou zemi, s níž byste 
chtěli navázat spolupráci.  

� Najděte způsob vzájemné komunikace 
s gildou ve vybrané zemi. 

� Vzájemně si porovnejte programy 
činnosti a náborové metody. 

� Zjistěte, jaké projekty na podporu 
skautingu tato gilda plánuje na příštích 
12 měsíců. Vzájemně si můžete 
vypomoci tematicky i materiálně. 

� Vytvořte poster (plakát) ukazující, čeho 
jste dosáhli a vystavte jej na příští 
evropské konferenci na Kypru v roce 
2010. 

Část 3 
� Časem se mohou vyskytnout příležitosti 

k setkání se členy gildy z jiné země. 
Každý rok jsou dvě města vybrána jako 
„kulturní města“. Když jedno z nich 
navštívíte, zjistěte, zda v něm existují 
nějaké skautské gildy. 

� Všechny gildy které splní části 1 a 2; 
obdrží na evropské konferenci 
certifikát. 

Workshop evropského regionu ISGF se 
uskutečnil ve dnech 18.-21.4.2008 na 
Kypru. V přímořském letovisku Agia Napa 
se sešli prezidenti (náčelníci) a zahraniční 
zpravodajové ze subregionů západní a jižní 
Evropy. Pod vedením předsedkyně 
evropského výboru, Jane Wardropper 
účastníci z Anglie, Irska, Portugalska, 
Belgie, Řecka a pořádajícího Kypru 
pracovali v přátelském duchu pod heslem 
„Budoucnost a základy pro růst“. Na závěr 
semináře byla vyhlášena „Evropská výzva 
ISGF 2008-2010“. 
Náš Kmen dospělých byl pověřen 
uspořádáním obdobného workshopu pro 
zbývající evropské subregiony. Na základě 
dosavadního průzkumu a instrukcí od 
evropského výboru se konají přípravy na 
toto setkání v Kutné Hoře ve dnech 13.-17. 
listopadu letošního roku. 
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Setkání SRZE v Kutné Hoře, ke kterému 
mělo dojít ve dnech 15.-18. května, se 
neuskutečnilo pro malý počet přihlášených 
zájemců, převážně z Rakouska a Německa. 
To neodradilo od původního záměru Ingrid 
Bergovou z Hannoveru. Přijela a ubytovala 
se podle plánu v hotelu U Kata a díky 
obětavosti Hanky Kaprálkové zhlédla i pár 
unikátních pamětihodností. Navíc ji zlákala 
krása českých hor, a tak se ještě vydala na 
túru po Jizerských horách. 

Národní jamboree Klíč v Plzni mělo mezi 
svými účastníky i zahraniční oddíly 
z Ruska, Polska, Německa a Nizozemí. 
Členy servisního týmu z kmene dospělých 
velice potěšilo, když se mohli setkat s 
několika návštěvníky-oldskauty z Francie, 
Nizozemí a Německa a živě si 
podiskutovat s dospělým členem ruské 
výpravy.  
Světová konference ISGF se bude konat 
ve Vídni od 21. do 26. srpna. K řadě 
procedurálních aktů bude patřit i volba 
nových členů Světového výboru ISGF. 
Mezi navrženými kandidáty jsou tentokrát 
jen samí muži: Atobatele Adepoju 
z Nigérie, Bensaid Abdelaziz z Maroka, 
Bestandji Reda z Alžírska, Lokossou Paul 
z Beninu, Mettle-Nunoo Edward Cassidy 
z Ghany, Mohamed Akai Muftah z Libye, 
Juan Salazar z Chile a Harald Kesselheim 
z Německa. Pouze tři z nich se tajným 
hlasováním mohou stát novými členy.  

Jan Adamec-Tarzan 
 
 

Z KLUBŮ 
JABLONEČTÍ OLDSKAUTI POKRA ČUJÍ 

Naše motto:  
„J„J„J„Je lépe se opotřebovat, než zrezivět“.e lépe se opotřebovat, než zrezivět“.e lépe se opotřebovat, než zrezivět“.e lépe se opotřebovat, než zrezivět“.    

 
Léta plynou a naše řady opustilo již 
několik bratrů. Nezapomínáme však a 

každoročně přicházíme s kytičkou 
k místům jejich odpočinku. V současné 
době je nás šestnáct, ale naše činnost je 
stále bohatá. Splnili jsme si i několik přání, 
mezi jinými i květnový výstup na Bezděz. 
Setkání se skauty, kteří se bezdězského 
setkání zúčastnili, bylo velmi milé. Krásný 
den a kouzlo Bezdězu zůstává v našich 
vzpomínkách. 

Ve vedení našeho klubu došlo ke změně. 
Marabu (Jindra Štěpán) navrhl, aby ve 
vedení klubu pokračoval někdo mladší, a 
tak nyní je v čele klubu Jezevec (Ivo 
Raab). Nadále se snažíme o vycházky do 
přírody a držíme se hesla, které zaznělo na 
jedné z vycházek: „Lépe je se opotřebovat, 
než zrezivět“. Na nejnovější rozhledně 
našeho okresu, Nisance, jsme v květnu 
během chvíle zažili čtyři roční období, 
slunce, déšť', sníh i vítr nám ošlehaly tváře, 
ale přesto nám bylo dobře. Vůbec se dá 
říci, že počasí moc našim výpravám 
nepřálo. Vyrazili jsme do hor na chatu, 
začalo pršet a pak lilo a lilo, ale nevzdali 
jsme to. Sice pod deštníky, což zrovna 
skauty nezdobí, ale my už ta "holá skautská 
kolena" nějak ochránit musíme. 

Jaro v březnu každoročně vítáme u 
krkonošského kysela, které výborně vaří 
sestra Marina. Po svátku našeho patrona, 
svatého Jiří, už nás lákají výpravy do 
přírody. Významným dnem byl pro nás i 
l. srpen, a abychom i my oslavili 
100. výročí skautingu, vystoupili jsme na 
náš jablonecký Petřín (600 m n. m.). Ráno 
v 8 hodin už jsme byli myslí spojeni se 
všemi, kteří na oslavu tohoto výročí 
vystoupili na vrcholy.  

Každý měsíc se těšíme na naše společné 
úterky a většinou se nás sejde celá 
šestnáctka. Sejdeme-li se v klubovně, 
obvykle někdo přinese doma vyrobené 
dobroty ke kávě či čaji. V prosinci vždy 
slavíme skautské Vánoce. Chvíle zastavení 
s přáteli v předvánočním shonu je 
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příjemné. Zpíváme nejen koledy, ale staré 
skautské písničky, které připomínají 
příběhy z mládí. Vzpomínali jsme i na to, 
jak vznikly naše přezdívky. Prosinec pro 
nás znamená i účast na pňpravě 
Betlémského světla. Prostřednictvím 
skautů září onen plamínek míru, lásky a 
pohody na Štědrý den v domovech stále 
více lidem.  

O každém našem setkání si vedeme zápisy, 
a tak letos otvíráme již 4. díl kroniky. Ke 
každému zápisu máme i fotodokumentaci, 
a tak při prohlíženi kroniky pozorujeme jak 
za osm let čas poznamenal naše tváře i 
tělesné schránky. Naše mysl však zůstává 
stále svěží. Přátelství a vzpomínky na 
společně prožité chvíle mládí nedovolí, 
abychom se cítili staří, jsme jen ti dříve 
narození. 

Ačkoliv o sobě dáváme vědět po delší 
odmlce, jsme stále tady. Jen to psaní nám 
jaksi vázne. 

Zdravíme všechny "oldíky", nebo chcete-li 
členy klubů dospělých, a těšíme se na další 
číslo Kmenových novin. 

Ivo Raab – Jezevec 
91. klub  OS  

 
 

MÍT SVŮJ EVEREST 
50. klub OS z Ostravy oznamuje všem dříve 
narozeným sestrám a bratrům: 

Žijeme skautským duchem. Někteří z nás 
už více než 70 let, neboť je nám v průměru 
neuvěřitelných 81 let. Nejstarší má 87 let. 
Naši dva benjamínkové slaví letos pouhých 
74 let. (Tedy každý z nich ). A je nás 17. 

 
Scházíme se jednou měsíčně v klubovně a 
povídáme si. Nikoliv však o nemocech, a 
to i přestože máme mezi sebou dva lékaře. 

Nemocí máme přiměřeně věku, a tak je 
nechceme šířit ústním podáním mezi 
sebou. „Psychika“ je potvora. Setonovu 
hru, kimovku ani pexeso už nehrajeme pro 
pokročilou skleněnou nemoc (pro znalce 
klasické latiny je to sklerosa). 

Jednou měsíčně vyrážíme do terénu, za 
kulturou a za přírodou. Často se kocháme 
krásami pro mnohé z nás rodného města a 
jeho blízkého okolí. To proto, že nám nohy 
už neslouží tak, jako před několika 
desítkami let. Ale skončit u dobrého 
kafíčka, vínečka či pivečka, to nám ještě 
jde. Jedno je jisté: na žádnou osmitisícovku 
už nevystoupíme. Někteří se už 
nedoškobrtáme ani na Ivančenu. Zato však 
víme. Každý z nás má, přes pokročilý věk, 
svůj Everest. A to je jeden ze zdrojů 
našeho životního optimismu. 

Milan Růžička- Rosomák 
vůdce  50. klub. OS 

 
 

Z VÝROČNÍ ZPRÁVY 2007  
střediska Pstřediska Pstřediska Pstřediska Parkán,arkán,arkán,arkán, Polná Polná Polná Polná    

Ne každé středisko zpracovává tak precizní 
výroční zprávu. Pro její rozsah ji nelze 
otisknout celou, proto jsem vybral, doufám, 
to nejzajímavější.  

 
Oslavu 100. výročí skautingu  
zahájil náš klub OS na svátek sv. Jiří. Úsvit 
druhého století skautingu, „skauti na 150 
kopcích a horách v Čechách a na Moravě 
aneb proč jsme na ten kopec lezli?“ 
Vstávali jsme hodně brzo, abychom jako 
jedni z prvních spatřili úsvit dalšího století 
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skautingu, ve kterém bude skauty na celém 
světě spojovat nejen symbolický šátek, ale 
především životní hodnoty, postoje a 
přístup k přírodě a druhým lidem. Sešli 
jsme se v Březině na Prašivci v 5 hodin 
ráno. Od tohoto okamžiku bylo 12 párů očí 
upřeno k východu slunce. Byl odtud 
opravdu nádherný rozhled na široké okolí, 
dohlédli jsme až k Blažkovu, k janovickým 
lesům, Špitálskému lesu, viděli jsme obce 
Dobroutov, Lipina atd. V 5.26 se na obzoru 
objevily první sluneční paprsky, 
nezapomenutelný pohled a zážitek. Jsme 
rádi, že jsme to mohli vidět.  

Virtuální Gilwellský kruh 
Náš klub OS obohatil toto vítání úsvitu o 
virtuální Gilwellský kruh, kde stisk levice 
nahradila SMS tohoto znění: „Do nového 
století světového skautingu,“ „Buď 
připraven!“. Potom si každý z nás 
připomněl svůj skautský slib, který jsme 
složili v různých podmínkách a čase, ale se 
společnou vůlí sloužit  skautským ideálům 
po celý život. Vzpomněli jsme také na 
všechny věrné bratry a sestry, kteří se 
dnešního okamžiku nedožili.  

Bohumil Řehák - Kim 
 
 
Rodinný skauting - Rodinky 
Málokdy se nám poštěstí získat příspěvek o 
rodinném skautingu, dokonce tak nabitý 
činností.  

Naše činnost se letos opět skládala 
z několika akcí během roku, kdy jsme 
spolu s dětmi prožívali společná půldne či 
celé víkendy. Mezi nejhezčí akce patřila 
například oslava čarodějnic v Mrákotíně, 
drakiáda či prodloužený víkend v Jeníkově 
spojený s oslavou Silvestra. Největší akcí 
ale byl, jako každý rok, tábor. Letos jsme 
opustili Ochoz a vydali se na Borek u 
Toulovcových maštalí. Na celý týden jsme 
se přemístili do 11. století. Co by děti 
z vypálené vesnice jsme se dostali do 

hradiště knížete Borka a učili se znalostem 
a dovednostem (truhlářství, košíkářství, 
drátenictví, dokonce jsme zkusili i příst). 
Důležité bylo vyučit se též v ovládání 
zbraní, a to obnášelo mnoho tréninku s 
„kvintánou“, na kladině, s dřevěnými 
zbraněmi. Neméně 
významné bylo naučit se společenskému 
chování, tanci, a hlavně, osvojit si rytířské 
zásady. Počasí nám letos přálo, a tak jsme 
mohli vylézt na Toulovcovu rozhlednu, 
„prolezli“ jsme Toulovcovy i městské 
maštale. Poslední den kníže Borek pasoval 
chlapce na rytíře a kněžna děvčata na 
družky kněžny. Pasování bylo zakončeno 
pravou středověkou hostinou s házením 
kostí pod stůl, ukázkami rytířských soubojů 
a tanci. Byl to hezký týden. 

Eva Koukalová 
 
 

BYLA TO VÝZVA 
37. klub  OS Ledeč37. klub  OS Ledeč37. klub  OS Ledeč37. klub  OS Ledeč    

Trochu navzdory času, který se nedá ošidit, 
a trochu jako výzva. Tedy již po 
dvaačtyřicáté přibyl další zářez na 
památné, pětašedesát centimetrů dlouhé 
dřevěné lžíci, která nás léta na našich 
cestách provází. Ta byla zhotovena zprvu 
z praktických důvodů, aby se kuchař 
nepopálil při vaření v kotlíku nad ohněm. 
Pak už nesměla chybět při žádné z dalších 
vánočních výprav k melechovské studánce 
pod rozhlednou. Každý z těch zářezů 
představuje jednu cestu o vánočním svátku 
svatého Štěpána, tedy 26. prosince, na 
nejvyšší kopec, nebo snad „horu“, prostě 
vrchol, který vévodí okolí Ledče. 

 
Sešlo se nás zprvu dvanáct; opouštíme 
řeku, cestou přes Smrčensko, nad Remutou 
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u Meziklaského potoka. Zvolna stoupáme 
do otevřené krajiny z údolí Sázavy, dosud 
tichou, opuštěnou cestou v polích pod 
lehkým popraškem sněhu. Vzdálený obzor, 
který nám měl nabídnout daleký rozhled, 
se ještě skrývá v ranní mlze, kde jen stěží 
rozeznáváme siluetu hradu Lipnice. 
Poslední vesničku procházíme a nikde ještě 
ani človíčka. Dlouho se probouzí do 
svátečního dne. 

U křižovatky polních cest se ještě loučíme 
s otevřenou krajinou. Účastníkům výpravy 
se tu dostává krátká informace o události, 
ke které mělo dojít na světelském zámku, 
patřícím, stejně jako hrad Lipnice, rodu 
Trčků z Lípy. Tam, na jakési hostině při 
Valdštejnově návštěvě, Adam Erdman 
Trčka měl u přípitku prohlásit ono 
problematické: „ať žije Albrecht 
z Valdštejna, budoucí král český“. Stalo-li 
se, doneslo se jistě záhy do Vídně na 
Habsburský dvůr a přispělo spádu událostí 
té doby a historie, ukončené zavražděním 
Valdštejna a jeho věrných v Chebu 
25. února 1634.  

Krátce jsme si to zde připomněli, aby ta 
naše výprava nebyla jen o našem výstupu 
na Melechov, který má pro nás svou 
historii, však čtyřem z těch dnešních 
účastníků přibylo už přes šedesát let od 
doby, kdy skládali svůj slib věrnosti a 
služby. Jsou to členové ledečského klubu 
oldskautů, kteří si také připomínají dobu 
před více jak šedesáti lety, kdy býval 
Melechov cílem některé z každotýdenních 
výprav do blízkého i vzdáleného okolí 
v létě i v zimě. Tam nahoře, u rozhledny, 
nám po roce 1945 sloužila jako základna i 
pro přespání malá chatka pod rozhlednou, 
po které už nezůstal ani základ. Kdo by ji 
udržoval? Kdo by ji mohl a směl udržovat 
ještě po roce 1950? 

Krátké nadechnutí a pokračujeme pod 
lesem, než vstoupíme pod klenbu jíním 
ozdobených stromů a pak vzhůru 

klouzavou cestou. Ještě trochu výš, už před 
posledním strmým stoupáním, je další 
zastávka u královského majestátu, 
mohutného, starého buku, který nikdy 
nezapomeneme pozdravit na žádné z těch 
cest. 
Nahoře, u studánky, byl cíl naší cesty. 
Následovalo rozdělání ohně a protože jsme 
přišli připraveni na to, že na místě 
nalezneme jen mokré a namrzlé dřevo pod 
sněhem, zahořel čistý oheň zapálený 
jedinou zápalkou, jak jsme se to kdysi 
dávno naučili. 

Někteří z těch, co letos přišli, byli 
překvapeni zvláštním aktem, spojujícím 
všechny, kteří se tu sešli: Gilwellský kruh. 
Ruce spojené dokola si navzájem postupně 
předávají stisk dlaní. Začíná u toho, kdo 
zahajuje setkání zapálení ohně, pak 
pokračuje jako poselství, až skončí opět u 
toho, kdo první poslal ten signál. Oheň, 
který se rozhořel, začal vydávat teplo. 

Studánka vydala vodu a brzo se vařil čaj. 
Dost bylo pro všechny, i pro ty, co už tu na 
nás čekali o chvíli dříve, jak přišli od 
Rohule. A pak i další, nakonec se nás tu 
sešlo víc jak dvacet. Slunce z čisté oblohy 
a jinovatka na větvích stromů okolního lesa 
se třpytily opravdu vánočně. Kdo přinesl, 
nabídl všem co měl, ke všeobecnému 
pohoštění. 

Když pak už oheň pomalu dohasínal a byl 
čas k návratu, padlo rozhodnutí, že 
zpáteční cestu projdeme přes vesničku 
Mstislavice, kolem samoty Kocanda. Zde 
v roce 1942 měl svůj „Tábor Alvareze“ 
Jaroslav Foglar, pak dál přes Velký a Malý 
vrch, a rozloučení na okraji města. Tam 
nahoře jsme si ověřili, že Melechov nemá 
svých 709, nýbrž 715 metrů. Pro nás kolem 
třistapadesáti v převýšení. Podstatné to ale 
není. Smysl a cíl těch každoročních 
vánočních výprav asi bude někde jinde. 

Stanislav Kovařík - Sonny 
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KOUZELNÁ STUDÁNKA 
(10.4.2008) Toho dne splnili oldskauti 
z klubu Přemysla Oráče další bod svého 
ročního programu a navštívili studánku u 
Vaňova, která je pozoruhodná tím, že cesta 
k ní je vyzdobena dřevěnými řezbářskými 
výtvory různých zvířat. Autorem je pan 
Kašpar, bývalý strojvůdce, který má chatu 
na začátku značené cesty, rovné až ke 
studánce, turisticky využitelné do Dolních 
Zálezel. K jeho chatě se lze dostat od 
zastávky MHD Vaňov-hřbitov, pak pod 
viadukt a kolem zdi hřbitova. 

Asi 38 soch vtipně umístěných podle cesty 
v lese a ve kmenech stromů je doplněno 
směrovkami turistických značek a 
udržovanou studánkou výborné vody, 
vytékající ze stráně. Pod cestou ještě 
pohání mlýn a kominíka, který čistí komín. 
Čerta, který mlýnem točil, někdo zcizil.  

 

Pořídili jsme si fotogalerii soch i autora pro 
využití při seznamování dalších skautů. 

Průvodcem našeho 11tičlenného “procesí“ 
byla manželka bratra Pavlána, která je 
zdatnou turistkou a znalkyní okolí, a též 
„bývalou“ skautkou. Zavedla nás tam, kde 
to zná nejvíce, domů, kde nás bratr Pavlán 
seznámil podrobně se svoji prací 
„rosničkáře“, neboť má na zahradě 
meteorologickou stanici. Po podrobném 
výkladu denních povinností nám ukázal i 
několik krásných celobarevných knih o 
meteorologii. Pohostil nás svoji specialitou, 

porridge, vločkovou kaší podle anglických 
receptur a doložil literaturou její historii. 

Ústečtí i lovosičtí OS jistě byli krásným 
odpolednem nadšeni. 

Za klub OS Přemysla Oráče  
J. Smejkal - Mydlinka 

 
 

K POMNÍKU T.G.M  -  3. 2008 
Členové ústeckého klubu OS Přemysla 
Oráče: Honza, Bobr, Jitřenka, Bóra a 
Mydlinka se zúčastnili aktu úcty u 
pomníku T.G Masaryka v Chabařovicích 
společně s „old-sokoly“ a se zástupci 
Chabařovic. Sokolové zajistili autobus, 
který nás odvezl od Tyršova domu do 
Chabařovic a zpět.  

U pomníku položili kytice zástupci sokolů  
i Chabařovic. Promluvili starosta a místo-
starosta Sokola  o období 1880 - 1916 a 
Masarykově boji za rovnoprávnost žen a o 
poučení pro dnešní dobu, kdy je stále třeba 
jeho myšlenky  uplatňovat. 

 
Dozvěděli jsme se i o podzimním 
odhalování sochy TGM v nadživotní 
velikosti na Střekově, kterého bychom se 
měli též zúčastnit, jakož  i vzpomínky 
28.10. u Masarykovy školy v Palachově 
ulici.  Náš roční plán akcí s tím počítá. 

 J .Smejkal - Mydlinka 
 
 

LETIŠT Ě   den otevřden otevřden otevřden otevřených dveří ených dveří ených dveří ených dveří     
V rámci oslav 63. výročí ukončení 
2. světové války se uskutečnil dne 
11. května letošního roku  „Den otevřených 
dveří v areálu místní protiletadlové 
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raketové jednotky na letišti v Lipkách ve 
Strakonicích. 

Této jedinečné příležitosti využilo mnoho 
místních občanů a mezi nimi jsme byli i 
my, členové 1. klubu OS ze střediska 
Strakonice, a to Macnerovi, Vágnerovi, 
Hrubých a Standa Kubišta. 

Už ve vchodu do areálu nás přivítali vojáci, 
kteří byli  v obličeji pomalováni  pestrými 
barvami  a jimi pomalovávali i přicházející 
dětské návštěvníky. Hned za bránou byla 
vystavena požární technika a zdravotnická 
vozidla, které děti  obléhaly zvenku  i 
vykukovaly z kabin vozů. Tatínkové 
cvakali fotoaparáty, aby je zvěčnili  na 
památku, zatímco maminky cvakaly zuby, 
jak ty jejich ratolesti vypadají. 

Náměstíčku vévodilo vozidlo s vysokými 
radarovými anténami a hned vedle byl další 
automobil s naloženými protiletadlovými 
raketami připravenými k přeložení na 
odpalovací  zařízení. Kolem pak bylo 
několik stánků s drobnější bojovou 
technikou a také s občerstvením. 
Nechyběla ani historická vojenská i civilní 
vozidla a celá řada krásných motocyklů. 

Davem návštěvníků se procházeli vojáci 
různých armád v dobových uniformách i 
s příslušnou výzbrojí. Ti pak také předvedli 
ukázku výcviku s používáním dobových 
zbraní. Vystoupila i skupina historického 
šermu. 

Zlatým hřebem programu byl seskok tří 
výsadkářů, kteří přistáli  s padáky přímo na 
náměstíčku  mezi diváky. 

 
U všech stánků s vystavenou bojovou 
technikou vojáci ochotně odpovídali všem 
zájemcům na otázky, hlavně pak dětem. 

I my jsme si rádi zavzpomínali na léta 
strávená v armádě a konstatovali jsme, že 
většinou  na všechno špatné se zapomíná a  
zůstávají jenom hezké, a především 
legrační zážitky. 

Když bylo kolem jedenácté hodiny, sličná 
hlasatelka, která komentovala dění 
v areálu, nyní ohlásila, že v nově 
restaurované jídelně se podává pravý a 
nefalšovaný „raketový guláš“, což byl 
pokyn i pro nás,  a tak jsme se na výdejní 
místo dostavili. Musíme konstatovat, že se 
vojenským kuchařům letošní guláš 
mimořádně povedl. 

Spokojeni s programem a zasyceni 
gulášem jsme se rozloučili s vojenskou 
posádkou  a zajeli jsme pak do blízkých 
Mutenic na chatu k Macnerovům, kde jsme 
při kávě zhodnotili  dnešní den. 

František Vágner, člen klubu OS. 
 
 

PRO  ZAMYŠLENÍ 
POSELSTVÍ VALNÉMU SN ĚMU  
Pro velký rozsah Poselství následující 
nadpisy a mezititulky dostatečně 
charakterizují obsah pojednání a současně 
naznačují přitažlivost článku.“ Poselství 
sněmu Junáka 2008“ od Václava 
Břicháčka – Giganta, čestného náčelníka  

Moji milí, zdravím všechny delegáty 
i hosty a přeji plodné přemýšlení v zájmu 
světlušek, vlčat, skautek i skautů, roverů 
i činovníků. 
�Potřeba výchovy, vzdělání a mravnosti je 
dnes snad ještě naléhavější než dříve, a 
naše odpovědnost za zítřek nemůže a nesmí 
zmizet z našich úvah! 
�za 100 let se vytvořila velká, tvořivá a 
dobrovolná organizace. 
�I dnes budete společně uvažovat a klást si 
otázku, kudy povede další cesta. Nelze si ji 
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usnadňovat a chodit pouze po vyšlapaných 
stezkách. 
Bez svobody každé hnutí časem ustrne a 
ztratí svůj původní elán i smysl. Bez 
odpovědnosti podléhá pouhým a 
krátkodechým módám. 
� Během let se oslabuje výchova v rodině. 
� Ztráta příkladů, která souvisí s celkovým 
stylem výchovy.. 
� Větší uniformita dětí,   Zhoršený 
zdravotní stav dětí   
postupné urychlování biologického vývoje. 
� Dnešní mládež je zaplavena poznatky, 
které většinou nezapadají do uceleného 
systému, nejsou propojeny a snadno se 
zapomínají. 
� Žijeme ve složitém světě, jehož 
ekonomickým, organizačním, výchovným 
či sociálním okolnostem mnohdy ani sami 
nerozumíme. 
� Velké riziko je v konzumním stylu 
života. 
� Ve vývoji dětí se objevuje řada sociálně 
rizikových momentů. 
� Přátelství prožívat a přátelství vytvářet, 
doma i přes hranice, je velký skautský úkol 
ve dvacátém prvním století. 

Václav Břicháček – Gigant, 
 čestný náčelník Juníka  

 
 

DÁVNO JIŽ TOMU … 
Blíží se významné výročí, spojené 
se vznikem samostatnosti naší 
vlasti. Čeští skauti byli u toho. 
Toho dne proběhla jiná, 
v porovnání s tím, nevýznamná 

událost. Vznikl vlastně první klub OS. 
Z myšlenky skautovat i v dospělém věku se 
stal program a jeho účastníci vytvořili svůj 
životní styl.   

Připomeňme si některé skutečnosti 
charakterizující prazačátky kmene 
dospělých, který byl od počátku, na rozdíl 
ve světě, úzce spjat s mladým hnutím.  

Budoucí vůdce XIV. chlapeckého oddílu 
na tyto události vzpomíná:  

����V roce 1913 nadchnuti nově se tvořící 
organizací Junák jsme jako praktikanti a 
učňové založili u Svazu dělnických 
turistů tábornický oddíl. 

� Na jaře 1916 při dvoudenním zájezdu na 
Točník jsme se sešli se XIV. skautským 
oddílem, který vedl bratr Špillar z Prahy. 

� V domě „U Havla“ měl tento oddíl, 
s několika oddíly, společnou skautskou 
klubovnu. Na oddílové schůzce jim vůdce 
nabídl vstoupit do oddílu. Byli přijati na 
měsíční zkušební dobu. 

� XIV. oddíl se skládal asi z 24 hochů, 
většina školáků, a učňů různého povolání. 

� Za klubovnu nám sloužilo také Karlovo 
náměstí nebo občas propůjčená  místnost 
ústředí Junáka na Staré rychtě (Rytířská 
ul. 404). 

� V září 1918 jsme získali suterénní 
místnost v Bílkově ulici (č. 14) jako 
klubovnu. 

� 28. října 1918 na výzvu A. B. Svojsíka 
přišel XIV. oddíl v plném počtu a 
s družinovými vlajkami ke Staroměstské 
radnici, aby se odtud s ostatními oddíly 
odebral k Reprezentačnímu domu města 
Prahy. Všichni jsme  po celý týden plnili 
úkoly skautské pošty. 

Oddíl se ještě plně účastnil, po dva měsíce, 
pomocných služeb Národnímu Výboru.  

Protože většina chlapců byla starší 18 let, 
sdělil jim br. Svojsík, že budou musit 
odejít, protože Junák je dětská organizace.  

Odpovědí byla schůzka tehdejší Družiny 
Přátel Vatry konaná dne 28. října 1918. 
Zápis z této schůzky lze považovat za 
zakládající listinu (Chartu) klubu. 

V lednu 1919 se družina přetvořila, pod 
jménem Přátelé Vatry, na oddíl (později na 
klub) starších skautů. Jeho členové pod 
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vedením Ládi Karla přemýšleli o 
organizační formě, která by skautské 
myšlence zachovala i členstvo dospívající. 

Po vytvoření Svazu skautů vypracovali 
s místonáčelníkem Janem Novákem Řád 
pro Old skauty a v únoru 1921 byla tato 
větev Svazu uvedena v život. 

Gog 
 
 

„SLOUŽÍM,  
to mě naučil skauting.“to mě naučil skauting.“to mě naučil skauting.“to mě naučil skauting.“    

(Liberec) - Jiří Janáček, který nedávno 
obdržel cenu libereckého hejtmana za 
regionální badatelství, se narodil na jihu 
Čech, ale svůj profesní osud pedagoga, 
literárního vědce, kritika, teatrologa, 
loutkaře a publicisty spojil se severními 
Čechami. Zpočátku své kariéry působil 
jako středoškolský učitel ve Varnsdorfu a 
později v Liberci. Učitelství zůstal věrný 
celý život. Ještě v roce 2003, bylo mu 
sedmdesát šest let, se externě věnoval 
studentům na Katedře českého jazyka a 
literatury Pedagogické fakulty TU v 
Liberci.  

Přispívá do regionálního, celostátního a 
odborného tisku. Mimo to je Jiří Janáček 
od mládí skaut a v má nabízející se 
přezdívku Leoš.  
Na konci roku 2007 obdržel Poctu 
hejtmana Libereckého kraje za celoživotní 
badatelskou práci zaměřenou na region.  

Rozhovor: 

Potom jsi v letech 1990 až 2003 působil na 
pedagogické fakultě TU Liberec. Jak na 
tebe působila dnešní generace studentů ?  
Bohužel z ní mám trochu rozpačité pocity. 
Na fakultu přišlo mnoho zapálených 
budoucích učitelů a dnes už potkávám 
šikovné mladé učitelky, které snad školství 
trochu  pozvednou. Ale dobrá polovina 
studentů přišla jen proto, že nesehnali jinou 
vysokou školu, nebo se velmi rychle 

nechali otrávit poměry ve školství, a tak 
nemalá část z nich rychle přešla do 
lukrativnějších povolání, ke kterým jim ale 
pedagogická průprava byla víc než dobrá. 
A to si myslím je velká škoda, možná tak 
zabrali místo jiným budoucím učitelům, 
pro které je přece pedagogická fakulta 
hlavně určena.  

Tady si dovolím takovou skautskou 
odbočku. Jak jsi přišel ke své přezdívce 
Leoš? Mimochodem, když o tobě mluví 
Miloslav Nevrlý, neřekne ti jinak než 
Leoš.  
Přezdívka vznikla z praktických důvodů 
v osmašedesátém. Tehdy jsem působil 
v okrskové radě a ve zkušební komisi pro 
vůdcovské zkoušky. Vedle Janáčka tam 
zasedal také bratr Janáček-Smeták a 
kdekdo to pletl. Tak bratr Amos přišel na 
to, že se mi bude říkat Leoš a nikdo za tím 
toho Janáčka nepoplete. Takových jako 
Míla Nevrlý je více. Dokonce jsem 
dostával na svátek Leoše přání. Ale nesu 
jméno sv. Jiří, který je patronem skautů.  

Jsem z jiné generace a skauting mi 
vlastně nic neříká. Snad proto se nemohu 
nezeptat, jestli jeho myšlenka může být 
resuscitována?  
Příčinou ústupu skautingu je konzum a 
hledání mělké zábavy. Ze skautských 
oddílů odcházeli vždycky ti, kteří se chtěli 
jen bavit a nehledali v životě nic víc. 
Duchovní složka našeho žití je na ústupu. 
Skauting ji ale potřebuje. Resuscitaci 
nepotřebuje skauting, ale celá společnost. 
Ale to bych byl pokládán za moralistu jako 
prezident Havel. Ale on má v tomto ohledu 
pravdu. Tak jako ji měl, má a bude mít 
skauting. Ale nechme toho kázání. 
Obraťme se jinam.  

Neznám nikoho, kdo po osmdesátce 
ovládá počítač, chodí dvakrát do týdne 
bádat do okresního archivu, dělá 
přednášky k literárním výročím, pracuje v 
porotách, píše recenze. Ostatně ta medaile 
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ze začátku našeho rozhovoru ti z nebe 
nespadla. Jak to všechno stíháš? A co Tě 
popohání? 
Stačím to jen proto, že jsem nemusel vařit, 
utírat nádobí, uklízet, starat se o dům a 
zahradu. Dík za to patří především mé ženě 
a ostatní rodině. Měl jsem ovšem také štěstí 
na dobré přátele a spolupracovníky. Snad 
je to fráze, ale popohání mne láska k tomu, 
co dělám. Mám štěstí, že mým koníčkem je 
mé povolání. 

Když se ohlédneš. Jaké ponaučení by se 
z toho dalo vyvodit? 
Jsem skeptik a nenapravitelný romantik. 
Nemyslím si, že bych vykonal něco 
převratného. Prostě: sloužím! Doufám, že 
dobré věci. I to mě naučil skauting. 

Ptal se Jan Šebelka 
upraveno podle mf-DNES  (15. 3. 08) Kraj Liberec 

Článek v plném znění naleznete na webových stránkách 

Kmene dospělých. 
 
 

IVAN ČENA 2008  
krok krok krok krok zazazaza krok krok krok krokemememem    

(26.4.08) Ráno je zataženo a chvílemi prší. 
Vlak, je docela přeplněný, těžko se hledá i 
místo i k stání. V Olomouci už je i místo 
k sezení. Při přestupu v Ostravě potkávám 
skupinky skautů. Ve Frýdlantě čekají 
pořadatelé v zelených reflexních vestách, 
zavedou nás do sportovního areálu, kde 
v tělocvičně budeme spát. Je to 
přepychovější proti Havířovu, dva 
tělocvičné sály a WC i umyvárny dívčí i 
chlapecké. Sály se postupně zaplnily 
dětskými oddíly, děti využívají zařízení 
tělocvičny k různým hrám, i míčovým. 
Jíme z vlastních zásob, k dispozici je čaj. 
K večeru se jdu trochu projít po městě. Při 
společné večerce zazpíváme: „Zapad  den, 
slunka svit…“ Noc je klidná, děti 
nechrápou. 

Neprší, ale je hustá mlha. Na autobusovém 
nádraží jsou už skauti i několik starých 

trampů. Od hotelu Bezruč v Malenovicích 
pokračujeme pěšky. Hned na počátku 
někteří roveři vytáhli z potoka z recese 
obrovský kámen, který ponesou na 
pyramidu. Cesta vede po modré na 
rozcestí. Zde je informační stánek, v dalším 
stánku mají pamětní lístky a prodávají 
nášivky letošní slavnosti. Je tu začátek her, 
informační plakáty a skupina skautů 
s Kšanďákem. Vydávám se k mohyle, 
vzdálené cca 300m,  jsem tu poprvé, tak ji 
fotografuji ze všech stran. Do mše zbývá 
hodinu a půl, tak se jdu podívat na vrchol 
Lysé hory (2 km). Zpočátku je, cesta 
normální, dále leží  zbytky sněhu, kousek 
cesty vede mrtvým lesem s  uschlými 
stromy, zbytek mlhou. za studánkou se 
objevuje vrchol. Cesta je ještě zasněžená, 
tak lezeme pod rezavými sloupy zrušené 
lanovky. Přede mnou, za mnou jdou 
skupinky lidí  se psem. Stromy zmizely, 
vrchol je opravdu lysý, zato jsou tu místa 
tajícího sněhu a bláta. Jak svah nabývá na 
strmosti, červeň se žene do tváří a košile je 
pokryta skvrnami potu, také dech vypadá 
jako po sprintu. Konečně vrchol, mlha 
ustupuje, chtělo by se říci se spisovatelem „ 
už jenom modrá obloha nade mnou“, ale 
nade mnou je budova vysílače, také 
meteorologická stanice a hotel. Také je tu 
hospoda, chtělo by to doplnit tekutiny, ale 
je v ní fronta a za 30 minut začíná mše. 
Bleskově se musím rozhodnout, zda 
hospodu, nebo mši, obojí nestihnu. Dám 
přednost mši. Sestupuji z vrcholu, u 
prvních stromů je směrovka: 2 km,  mám 
na to 28 minut v horském terénu z kopce. 
To stihnu! Cestou dolů potkávám skauty 
jdoucí opačným směrem, ale nemám čas se 
s nimi zastavit. U mohyly je už velký dav. 
Slavnost začíná, opodál mše. Trubač 
zatroubí, místo varhan zahrají kytaristé 
k úvodní písni. Mši slouží biskup 
Lobkowitz. Pochválí postavený kamenný 
oltář, popíše svůj pěší výstup. „Dnes jsem 
šel pěšky, až budu starý 90 let, nechám se 
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sem vyvézt.“.Výstup sem na Ivančenu, i to 
jak se několikrát po cestě zastavil, aby 
udělal radost jiným, že ho mohou předejít. 
Připomene, že skauti si vyvolili za svůj 
vzor svatého Jiří a rozebírá toto téma: koho 
dnes mají skauti za svůj vzor od popových 
a televizních star přes rodiče až ke 
skautskýn vůdcům. A zamýšlí se nad tím, 
že ti dnes nejmladší budou za několik let 
sami takovými vzory. Mše končí svatým 
přijímáním a závěrečnou písní. 

Honem zpátky k pomníku, tady je hlava na 
hlavě. Slavnost začíná troubením fanfár, 
stojím docela vzadu. Promlouvá starosta 
Junáka bratr José a jsou předány medaile 
svatého Jiří. Českou a slovenskou hymnou 
končí hlavní slavnost. Pozdravím se 
několika oldy jako je Unkas, Mara a Sidžo. 
Ještě naposledy obhlédnu památné místo a 
vydávám se zpět. Všude zase plno skautů. 
Tentokrát nevyužijeme autobus a jdeme do 
Frýdlantu pěšky. Sbalím si věci a jdu ještě 
nakoupit něco k snědku, na Ivančeně 
nebylo občerstvení. Prodavačka 
v supermarketu se mne ptá, co se tu koná, 
když vidí skauty v kroji; nenakupuji tu 
sám.  

Ve Frýdlantu je motorový vlak nacpaný 
skauty a to ještě ve „Frenu“ (Frenštátu pod 
Radhoštěm) přistoupil další oddíl. Ani jsme 
nevěřili, že by se sem ještě mohli vejít, ale 
vešli se. Nádraží ve „Valmezu“; (Valašské 
Meziříčí) tady je nás už jen pár. Postupně 
vystupují další oddíly. Z Kolína pokračuji 
se svým bývalým spolupracovníkem, vrací 
se z Prahy z fotbalového zápasu poněkud 
rozčilen: jeho mužstvo prohrálo, vstupenky 
i občerstvení drahé a ještě mu ujel vlak. Oč 
lepší byla Ivančena. Kutná Hora a jsem 
doma. 

Ladislav Marek 
Redakčně zkráceno 

IVAN ČENA NIKDY NEOSI ŘÍ 
 

 
Třináctileté Lucii Harazimové se trochu 
chvěje hlas trémou. Když říká, že skládat 
skautský slib na Ivančině je pro ni velká 
čest, vůbec to nezní jako fráze. Lucka si tu 
chvíli, kdy v sobotu 26. dubna přijela do 
Beskyd se svým 6. oddílem Ostříži z Velké 
Kraše na Jesenicku, už bude pamatovat do 
konce života. "V oddíle jsem pět let. Do 
Beskyd jsem přijela poprvé. Poprvé jsem i 
na Ivančeně. A hned tu můžu.skládat slib. 
To je úžasné!" svítí Lucii oči. 

„Já sem chodil už za totality se svým tátou. 
Byl jsem taková otcova pojistka. Vždycky, 
když se objevili policajti, lehl jsem si na 
zem a brečel. A oni nás raději nechali být“, 
vzpomíná na dramatické výstupy na 
Ivančenu v době totality Marek Matýsek, 
který letos přišel se svou ženou a synem. 
Ivančena s narůstající kamennou mohylou 
se za komunistické totality stala symbolem 
odporu proti nesvobodě. Ať dělala oficiální 
moc, co chtěla, tradici se jí zlomit 
nepodařilo. Těžko mohla perzekuovat 
turisty za to, že chodí po horách s kameny 
v batohu. A tak aspoň tichý odpor 
komplikovala, co to šlo. „Ideály skautingu 
jsou stále stejné. Ale tehdy sem chodilo jen 
to zdravé jádro. Teď se akce stává podle 
mě trochu moc masovou. Ale na druhou 
stranu je dobře, že se odkaz Ivančeny tak 
šíří už pomalu do celého _ světa, že ho za 
svůj berou i mladí,“ polemizuje  

Marek Matýsek. 
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Demonstrací touhy po svobodě se stala 
pouť na Ivančenu v době Pražského jara 
v roce 1968. To se na vrcholu sešlo na tisíc 
lidí, především trampů. Letos bylo podle 
odhadu organizátorů účastníků tradičního 
výstupu nejvíce v historii. Prý přišlóma 3 
500 skautek, skautů a jejich příznivců. 
Akce totiž dostala celostátní rozměr. 
"Letos jsme prostřednictvím skautského 
ústředí připravili celostátní mediální 
kampaň. Myslíme si, že Ivančina svým 
rozsahem překračuje hranice kraje, je to 
záležitost Junáka ako celku," vysvětluje 
Rostislav Přidal z frýdecko-místeckého 
skautskeho oddílu, který letos výstup 
pořádal. 

Do Beskyd zamířily autobusy z celé 
republiky. Někteří účastníci dorazili na 
otočku, další strávili v Beskydech celý 
víkend. "O Ivančene jsme se dočetli 
v komiksovém junáckém časópise, tak sme 
se semvypravily. V Beskydách jsme 
poprvé a moc se nám tu líbí. Spíme ve 
školní tělocvičně v Frýdlantu nad 
Ostravicí," prozradila Marie "Šídlo" 
Metelková, která dorazila na sever Moravy 
s osmi děvčaty z dívčího oddílu 
v Pardubicích. 

Ale ne všichni jsou změnou atmosféry 
tradičního výstupu nadšeni. "Možná jsem 
póznamenaná  tím, že mám k Ivančeně 
silnou citovou vazbu, ale mně se ta změna 
z pietní akce na masovou, skoro komerční, 
vůbec nelíbí," říká Milena "Míša" 
Mužíková, která se výstupů účastní už 
mnoho let. Na Ivančéně také skládala 
v róce 1972 svůj slavnostní skautský slib. 
"Tehdy to pro mě byla velká událost. Ale 
co mohou při slibu cítit dnešní mladí, když 
je kolem nich takový humbuk?" Nelíbí se jí 
současný styl, mračí se nad prodejními 
stánky, které se objevují na trase výstupu, i 
nad zcela nepochopitelným stanem pro 
účastníky zařazené do jakési výlučné sorty 
VIP. Také letos se našli borci, kteří se 

nespokojili s ledajakým šutrem dopra-
veným na vrchol. Šest kluků z chlapeckého 
oddílu Strážci světla z Kopřivnice přitáhlo 
na vrchol snad šedesátikilový kámen, který 
organizátoři dokonce odmítli pustit na 
váhu, aby se nezničila. "Chodíme na 
Ivančenu od roku 1991, kdy náš oddíl po 
skončení totality obnovil činnost," potvrdil 
jeden ze siláků Zdeněk, „Zmrzlík“ 
Bohumínský. 

Mohyla dnes zabírá 12 metrů do délky, 
5,5 metrů do šířky a 3,5 metrů do výšky. 
Tvoří ji kameny opravdu z celého světa a 
dokonce i z měsíce. Ten v sedmdesátém 
roce poslal Neil Armstrong. 
V devadesátých letech museli dokonce 
skauti domluvit firmu, která mohylu 
přestavěla a zpevnila. „Myslím, že nás 
v příštích několika letech čeká něco 
podobného,“ říká Rostislav Přidal. "Podle 
mého názoru by nebylo šťastným řešením 
říct lidem, aby další kameny nenosili, 
protože by se mohyla mohla zřítit. Byla by 
škoda ukončit tak úžasnou tradici,“ 
domnívá se Přidal a potvrzuje, že krajská 
rada Junáka jedná s obcí Malenovice, že 
mohylu převezme do své správy a bude o 
ni pečovat. 

Když byla v roce 1996 mohyla 
přeskládána, posvětil ji biskup ostravsko-
opavské diecéze, skaut, bratr František 
Václav Lobkowicz. Také tuto dubnovou 
sobotu sloužil na Ivančeně tradiční mši. 
„Co je v nás dobré, to vydrží,“ řekl 
Lobkowicz, Při připomínání osudů mohyly 
za totality. Apeloval na skauty, aby žili tak, 
že by mohli být mladým příkladem, at to 
nejsou jen hvězdy jako Madona nebo Ewa 
Farna. Na všechny se obrátil, at si 
přestanou stěžovat, jak je vše kolem špatné, 
a místo toho učiní něca dobrého. Vždyt 
důležitým úkolem skauta je udělat denně 
aspoň jeden dobrý skutek. "Já jsem dnes 
vykonal hned několik dobrých skutků. 
Kdykoliv mě při výstupu někdo došel, tak 
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jsem ho s radostí nechal předběhnout," 
pobavil nakonec F. Lobkowicz početné 
přítomné. 

Pak Ivančena opět osiřela. Na parkovišti už 
nestojí chlapík, který vybíral 40 korun za 
parkování. Zmizelo i těch několik 
prodejních stánků. Přicházet ale budou 
další lidé. Dorazí po modré turistické 
značce, jež vede přes Malchit a Kykulku. 
Nebo z Pražma po červené přes Kyčeru. 
Možností je mnoho, a tak se zdá, že 
Ivančina je jakýmsi středobodem 
Moravskoslezských Beskyd. A připomíná, 
že zlomit lidskou vůli a touhu po svobodě 
je nemožné ani za cénu života. 

Ivana Gračková 
Podle přílohy Katolického týdne  

 
 
VZPOMÍNKY NA VI. 
JAMBOREE 

FrancieFrancieFrancieFrancie 1947 1947 1947 1947 
Věřím tomu, že osobní zážitky z tak 
významného setkání skautů byly shodné 
s těmi, které prožívali účastníci posledních 
světových srazů. Čím se však lišily byly 
„ostatní okolnosti;, stojí za to si je 
připomenout. Možná, že to pomůže, více si 
vážit toho „samozřejmého“, co nás dnes 
obklopuje.  

 
Byl jsem jedním z 500 šťastných hochů, 
kteří byli členy největší zahraniční  akce čs. 
skautů, výpravy na VI. světové jamboree 
ve Francii.  

Bylo to první poválečné setkání světového 
skautingu, nazvané Jamboree Míru, za 
účasti 30 000 skautů ze 42 zemí. Čs. 
výprava patřila svým počtem mezi šest 
největších Francie 8 500 a její zámořská 

území 1 500, V. Británie 8 000 a l 000 ze 
zámoří, Belgie 2 000, Holandsko l 000, 
Švýcarsko l 000, Itálie 500, Norsko 500, 
Lucembursko 400, ostatní menší státy 
většinou 35 (1 oddíl), ale také Arménie 140 
exilových skautů. 500 skautů bylo i ze 
sousedního Maďarska. Vůdcem výpravy 
byl Rudolf Plajner-Táta, náčelník Junáka, 
velitelem Karel Průcha, Velen Fanderlik 
jako starosta doplňoval užší vedení. 
Účastníci výpravy byli rozděleni do 15 
oddílů, 4 družiny, 3 vůdcové po 35 
členech. Z toho byly 2 oddíly slovenské, 2 
oddíly vodních skautů a 2 dechové hudby, 
Hradec Králové a salesiáni z Prahy-
Kobylis, dále 35 členů mělo naše 
velitelství.  

Účastnický poplatek zahrnoval i kompletní 
skautský kroj /lodička, košile, šátek, 
kalhoty, pásek, podkolenky, trenýrky, 
trička zelená, vše dle krojového předpisu. 
Kromě státní vlaječky a domovenky 
"Československo", jsme dostali i nové 
slibové odznaky se státním znakem. 
Poctivě se vše přišívalo na nové kroje, 
abychom byli jako ze škatulky.  
Týdenní soustředění výpravy před 
odjezdem bylo v hlavní a obecné škole na 
Hládkově - Pohořelci pod Strahovem. 
Odevzdali jsme potravinové lístky (0,60 kg 
mouky, 0,87 kg cukru, týdenní ústřižek na 
mléko, 6 kg chleba, 0,06 másla, 2 vejce, 
dávku čaje). Vyvařovalo se ve velké 
kuchyni, vagónu na kolečkách, umístěné na 
školním dvoře. Každý účastník si vezl 
vlastní stan (jehlan), junáckou hůl, slamník 
s pozn. ve Francii nebude sláma, 2 deky a 
běžné osobní potřeby, torna (dop. italská). 
Pro potřebu oddílu vezl každý něco 
z táborového vybavení (sekerka, kladívko, 
pila, metr, lopata s násadou, rýč, železné 
hrábě, čistá plechovka od marmelády, hadr 
na mytí nádobí, stolů, plátěný pytlík na 
mouku, předem určeno každému v dopise, 
vše pak skončilo ve velké přepravní bedně 
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oddílu do nákladního vagonu. Každý 
účastník výpravy měl právo na kapesné ve 
výši 75 Kčs k výměně za franky.  
V této škole jsme strávili celý týden. Denně 
se ráno běhalo na Strahov, na Masarykův 
stadion na rozcvičku. Zde se také cvičila 
pořadová, pochod za doprovodu našich 
dechovek a nácvik hromadného vystoupení 
pro Jamboree. Na závěr soustředění se 
konal táborový oheň na hřišti vinohradské 
sokolovny v Riegrových sadech. Poslední 
den byla ještě generálka pro naše 
vystoupeni ve Francii. Na rozloučenou s 
Prahou byl večer slavnostní pochod celé 
výpravy. Šli jsme z náměstí Míru na 
Vinohradech, dále Jungmannovou, 
Národní, Masarykovým nábřežím, na 
Klárov a Chotkovými sady na Pohřelec do 
"naší školy".  

Ráno 6. srpna jsme odjeli zvláštními 
elektrikami z Hládkova na Wilsonovo 
nádraží k našemu rychlíku. Rozloučení s 
rodiči, známými, přítomni byli i 
představitelé z vlády a ministerstev (za 
MNO generál Heliodor Píka).  

Na cestu jsme dostali láhev Poděbradky, 
salám, šišku chleba, sardinky. Každá 
družina měla svoje kupé. Jeli jsme přes 
Plzeň, Mar. Lázně do Chebu (krátká 
zastávka na zničeném nádraží s koncertem 
dechovky před vlakem) a pak už 
Schirnding, Norimberk (strašně zničený), 
Stuttgart, přes Rýn do Francie již v noci, 
Štrasburk, Nancy (zastávka s občerstvením 
od místních skautek). Cesta dál kolem 
Paříže a konec cesty, stanice Rosny - 
jamboreé, zvláštní nádraží v polích, 
vybudované francouzskými skauty pro 
příjezdy jednotlivých delegací. Autobusy 
pařížské městské dopravy jsme se 
přesunuli do našeho tábora, do podtábora 
Provence, našeho nového "domova".  
Z táborového deníku vybral  

Jiří Soukup-Suka,  
člen 11. zájezdového oddílu Junáka  

VÝZNAMNÉ UDÁLOSTI 
 mého skautského životamého skautského životamého skautského životamého skautského života    

Setkání s Lady B. Powell 
Bylo to v roce 1947 skautovala jsem teprve 
rok a bylo mi 17, když náš skautský sbor 
od sv. Terezičky v Praze 8 v Kobylisích 
dostal čestný úkol zazpívat na večeru sestře 
Lady B. Powell, světové náčelní. Jak jsme 
se těšily, jak připravovaly, jak rozechvěle 
nastupovaly do paláce Colloredo-Mansfeld 
v Karlově ulici (dnes vím, že jej stavěl F.I. 
Preé). 

V oválném tanečním sále s vzácnou 
malbou Olympu a pádu Titánů se objevila 
suita českých činovníků, choť prezidenta 
republiky, paní Hana Benešová a usměvavá 
žena mladistvého vzhledu, Lady Olave. 

Zpívaly jsme jako kůry andělské, vnímaly 
slavnostní a přátelskou atmosféru a dodnes 
vzpomínám na zářivé oči naší drahé sestry. 

Jamboree Míru – 1947   
Konalo se dva roky po válce ve 
francouzském Moisson, v ovzduší radosti a 
nadšení z míru a setkání. Z našeho 
24. střediska Sever se zúčastnil i můj 
dnešní manžel. Z jeho dopisů a líčení 
vznikal i pro mne věrný obraz. Z celé ČSR 
bylo vybráno 500 junáků, jak řekl hezky 
bratr Plajner „500 šťastných chlapců“. Za 
vedení ještě br. V. Fandrlík a br. K. Průcha, 
slovenský náčelník Stržínek, br. Ulrych a 
br. Tomsa. 

Hlavní akci předcházel výcvikový tábor v 
Praze Na Pohořelci a slavný pochod 
Prahou; vedly jej dvě kapely: salesiáni a z 
Hradce Králové. V žhavých srpnových 
dnech se pak sešlo u městečka Moisson 40 
000 chlapců z celého světa, aby v duchu 
skautského bratrství navazovali přátelství a 
předváděli život své země. Naše výprava 
byla velmi úspěšná: předvedla ukázkový 
tábor z dřevěných podsad, dále scénu 
„Poselství míru“ a nakonec o tzv. „Českém 
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dnu“ hostila 41 národů čajem a chlebíčky. 
Byl to nejúspěšnější nápad celého 
jamboree a právem sklidili Češi a Slováci 
obrovské sympatie. Vrcholem úchvatných 
dnů byl společný táborák, předání dárků a 
loučení. 

Francouzští přátelé však ještě věnovali 
našim 3 dny v Normandii u moře, 3 dny v 
Paříži, nabídli prohlídku nejpůvabnějšího 
náměstí v Nancy, návštěvu Lotrinska; 
nabídli i to nejcennější, svá srdce. 

Ještě dnes zpíváme doma píseň, která zněla 
na jamboree 1947: „Venu de tout coin du 
monde...“ ….„My z celého světa jdem......v 
přátelství. 

PS: Ještě v r. 1997, po padesáti letech se 
schází „Klub účastníků Jamboree France 
1947. Vzpomínky ještě hřejí. 

Zdenka Wittmayerová  
24. středisko Sever, Praha 8 

 
 
NEZAPOMÍNEJME A STÁLE SI 
PŘIPOMÍNEJME 

17. listopad l939 
17. listopad 1989 
17. listopad 2008 

28. října roku 1939 demonstrovali naši 
spoluobčané, a především studenti, proti 
nacistické okupaci. Byl postřelen student 
Jan Opletal, který zranění podlehl.  

Při jeho pohřbu došlo ke střetu studentů s 
nacisty. Důsledek se záhy projevil. 17. 
listopadu byly přepadeny studentské koleje 
v Praze. Devět představitelů studentstva 
bylo zastřeleno, mnoho jich bylo odvlečeno 
do koncentračních táborů. Mnozí z .nich se 
nevrátili'.Údajně na tři roky byly uzavřeny 
vysoké školy. Nacisté nikdy provoz :na 
vysokých školách, neobnovili. 

K jejich otevření došlo až po obnovení naší 
samostatnosti v květnu 1945. 

Od listopadu 1939 sílil nacistický teror. 
Vyvrcholil po atentátu na zastupujícího 
říšského protektora Reinharda Heydricha 
dne 27.5.1942. Čeští občané byli hromadně 
popravováni. Byly vyhlazeny Lidice a 
Ležáky a do konce, války ještě další obce a 
osady. Ještě v květnu 1945 v Praze vraždily 
jednotky SS bezbranné občany. 

Popravených, umučených a. vězněných 
v koncentračních táborech byly statisíce. 
Naplno to začalo po i7. listopadu 1939. 

Komunistická totalita začala po puči 
v únoru 1948. 

Podle oficiálního dokumentu ÚDV Ústavu 
pro dokumentaci a vyšetřování zločinů 
komunizmu bylo: 234 lidí odsouzeno 
z politických důvodů, 300 lidí zemřelo 
v důsledku nelidského zacházení ve 
vyšetřovací vazbě,.167 lidí bylo zastřeleno 
na hranicích při pokusu o útěk do 
svobodného světa, 83 lidí zahynulo 
v hraničním pásmu v drátech napájených 
elektřinou. 280 000 lidí bylo z politických 
důvodů odsouzeno, mnozí k mnohaletým 
pobytům ve věznicích či koncentračních 
táborech na Jáchymovsku a Příbramsku. 
280 000 lidí bylo bez soudů posláno do 
táborů nucených prací. 60.000 mužů 
muselo vojnu odsloužit v jednotkách PTP 
(Pomocných technických praporů), často 
v trvání i několik let. 
240 000 lidí emigrovalo, 
na 300 000 lidí bylo perzekuováno při 
zaměstnání, mnohým bylo znemožněno 
studium. 

V roce 1953 byly v Plzni brutálně 
rozehnány mohutné demonstrace 
Škodováků proti měnové reformě. Mnozí 
z nich skončili v Jáchymově.  

V lednu roku 1968 začalo posléze za 
nadšeného souhlasu většiny národa Pražské 
jaro. 21. srpna 1968 vpadly do 
Československa jednotky Varšavske 
smlouvy, a především jednotky sovětské. 
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Bylo jich přes půl milionu. Nastala 
okupace republiky. Tím začalo období t.zv. 
normalizac. Všechny občanské svobody 
byly opět potlačeny. Při vpádu okupačních 
jednotek přišlo přes sto lidí o život, mnoho 
jich bylo těžce zraněno.  
V roce 19ó9 byly opět nelidsky 
potlačovány jednotkami SNB, lidových 
milicí i čs. armádou demonstrace proti 
sovětské okupaci. Byli další mrtví a ranění. 

V létech 1969-1989 docházelo k demon-
stracím proti komunistickému režimu. 
Vždy byly brutálně natlačovány. 

Začátek konce komunistického režimu 
nastal l7. listopadu 1989. Původně pokojné 
shromáždění na Albertově a na Vyšehradě 
při příležitosti padesátého výročí 
l7. listopadu 1939 se změnilo na pochod 
tisíců studentů po nábřeží do centra města. 
Na Národní třídě zasáhly opět velice 
brutálně pořádkové jednotky SNB, 
pohotovostní pluk SNB a složky StB. Byla 
spousta zraněných a mnozí  byli hospita-
lizováni v pražských nemocnicích.  

Začalo to na Albertově a vyvrcholilo na 
Národní třídě.  Lidé měli režimu dost. Míra 
trpělivosti byla navršena. 
Následovaly desetitisícové demonstrace na 
Václavském náměstí a téměř milionové na 
Letenské pláni. Komunistický režim se 
zhroutil. Začali to studenti l7. listopadu 
1989. Připojila se valná většina. národa. 
Poslední sovětské jednotky odešly až v 

roce 1990. 
Miroslav Pergler-Dany 

 
 
SKAUTI PROTI TOTALIT Ě. 
Skauting byl vždy trnem v oku totalitním 
režimům. V našich poměrech tomu 
nacistickému a později komunistickému. 

Připomeňme si, jak zněl skautský slib, 
kterým se zavazovali skauti k činnosti ve 
skautském hnutí a v celém životě. 

"Slibuji na svou čest s jak dovedu "Slibuji na svou čest s jak dovedu "Slibuji na svou čest s jak dovedu "Slibuji na svou čest s jak dovedu 
nejlépe: milovati vlast svou republiku nejlépe: milovati vlast svou republiku nejlépe: milovati vlast svou republiku nejlépe: milovati vlast svou republiku 
ČeskoslovenskČeskoslovenskČeskoslovenskČeskoslovenskou a sloužitou a sloužitou a sloužitou a sloužitiiii jí věrně  jí věrně  jí věrně  jí věrně 
vvvv    každé době, plniti povinnosti vlastní každé době, plniti povinnosti vlastní každé době, plniti povinnosti vlastní každé době, plniti povinnosti vlastní 
a zachovávati zákony junácké, duší i a zachovávati zákony junácké, duší i a zachovávati zákony junácké, duší i a zachovávati zákony junácké, duší i 
tělem býti hotov pomáhali bližnímu“.tělem býti hotov pomáhali bližnímu“.tělem býti hotov pomáhali bližnímu“.tělem býti hotov pomáhali bližnímu“.    

Zejména první bod slibu a celá orientace 
skautské výchovy vadil nacistům. Záhy 
poté,co uchvátili moc nad zbytkem 
Československa a zřídili 
protektorát,rozpustili skautskou organizaci 
Junáka.  

Mnozí skautští činovníci se nesmířili 
jednak s okupací a dále s likvidací Junáka. 
Zapojili se aktivně do odboje proti 
okupantům doma. Mnozí to zaplatili svými 
životy, nebo vězněním v koncentračních 
táborech. Jiní se po strastiplných cestách 
dostali do dosud svobodné Evropy a 
zúčastnili se boje proti nacistům 
v zahraničních armádách. 

Řada skautských činovníků převedla své 
oddíly do dosud povolených organizací. 
Tam pokračovaly tyto oddíly ve své 
činnosti  nadále ilegálně. Takto se podařilo 
udržet v činnosti část hnutí až do 
květnových dní v roce 1945. Velice 
nápomocen nám byl Klub českých turistů. 
Díky tomu mohli skauti aktivně vystoupit 
v hojné míře v posledních měsících války, 
v boji proti nacistům a to nejrůznějšími 
formami přímo na barikádách, jako spojky, 
telefonisté. Skauti byli dobře připraveni i 
na obnovení Junáka hned po ukončeni 
války. Nastal obrovský rozmach 
skautského hnutí u nás (asi čtvrtmilionu). 
Jak se ukázalo později, komunisté usilovali 
od samotného počátku o budoucí likvidaci 
Junáka. Pro ně byla nepřijatelná výchova 
duchovní a mravní, výchova k samos-
tatnosti a nezávislosti osobností a dále 
odpor skautů vůči všem formám totality. 
A také příslušnost k mezinárodnímu 
skautskému hnutí. 
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Projevilo se to hned v únoru 1948 likvidací 
ústředních orgánů Junáka, pronikáním 
komunistů do hnutí a snahou o jeho 
ovládnutí. Postupně byly likvidovány 
oddíly, střediska, až do oficiálního 
rozpuštění v roce 1950. Se vznikajícím 
stavem se však skauti nesmířili. Činnost se 
až do února 1948 znamenitě dařila. Byly 
velmi živé zkušenosti z ilegální činnosti 
skautských oddílů z doby okupace. A tak 
řada oddílů pokračovala dál ve své činnosti 
skrytě v Sokole, v dalších tělovýchovných 
organizacích nebo jela „na černo“. 

V letech 1951 a 1952 proběhla řada 
procesů a skautští činovníci odcházeli od 
Státního soudu s vysokými tresty, za 
ilegální skautskou činnost. Pobývali v  na 
Jáchymovsku ve všech možných 
kriminálech komunistického  státu. Mnozí 
se zapojili také do přímé práce proti režimu 
v různých ilegálních skupinách. Tuto 
činnost zaplatili někteří z nich  svými 
životy nebo dlouholetým vězněním.  

 
Po všechna léta, kdy byla činnost 
skautského hnuti znemožňována a skauti 
pronásledováni, připravovali se přes 
všechny překážky na obnovení činnosti 
Junáka, hned jak jen to bude možné. Ta 
situace nastala v prvních měsících roku 
1968. Skauti byli připraveni, Junák  byl 
obnoven a skautské oddíly pokračovaly ve 
své činnosti, nebo ji nově zahájily. Rozvíjel 
se bohatý program. Nadšení se podobalo 
tomu v roce 1945. Tato situace byla časově 
omezena.  Nastala normalizace a v roce 
1970 byl Junák opět zlikvidován. 
Opakovala se situace z let po 1950. Skauti 
se se vzniklou situací nesmířili a opět 
pokračovali v činnosti jak kde to šlo. 

V tělovýchovných jednotách, ve Svazarmu 
a mezi turisty. A opět se připravovali na 
obnovení činnosti.  

S nadšením byl přivítán listopad 1989, 
Junák ihned obnovil svou činnost. Byli 
jsme připraveni. Pamatuji se na mohutné 
shromáždění činovníků z celé republiky 
v Městské knihovně na Mariánském 
náměstí v Praze v prosinci roku 1989.  
Všichni nastoupili  opět do skautské 
služby, tak, jak jim velel slib, zákon i 
přepevné přesvědčení. 

V té souvislosti se zastavím u skutečnosti, 
proč tomu tak je. Skauting dal skautům 
orientaci pro celý život. Přinesl jim 
celoživotní náplň, pevný životní styl. Ve 
skautingu jsme našli smysl svého života, ve 
službě našemu hnutí, našim členům, všem 
lidem dobré vůle. Abychom mohli úspěšně 
sloužit, museli jsme po celý život rozvíjet 
sebevýchovu, neustále prohlubovat své 
vzdělaní. 

Naučili jsme se jednomu z umění v životě 
nejcennějších umění jednat s lidmi. Také 
jsme se naučili organizovat činnost, dělbu 
práce a naučili se vést; nejdříve družiny, 
pak oddíl a často i mnohem početnější 
seskupení našich členů.  
I toto umění jsme dobře uplatňovali 
v běžném životě. Také jsme si osvojili 
samostatnost, nezávislost a. vytrvalosti 
rovněž i řadu praktických dovedností. 

Naše skautství se nám stalo řeholí. 
Vytvořili jsme si pevný  vnitřní mravní řád 
a naplňovali důsledně křesťanský dekalog, 
skautský slib a zákon. Naše služba se nám 
stala povinností. Žili isme po celý život, 
život aktivní, naplněný stálou službou, 
sebevýchovou a studiem. Obklopili jsme se 
spoustou přátel, tak říkajíc na život i na 
smrt, vytvořili pevná přátelská pouta. A ta 
nám pomohla překonávat i nejtěžší životní 
zkoušky.  
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Člověk touží po vnitřním štěstí, po 
blaženosti. Tu nám přinášela dobře 
vykonávaná služba, tak i prožitky hluboké 
vzájemnosti, s četnými blízkými, s dušemi 
spřízněnými. Naučili jsme se vyhledávat 
krásno a povznášet jím své nitro, 
obohacovat běh všedních dní. Především 
v přírodě. Matička příroda se nám stala 
druhým domovem. Vytvořili jsme si k ní 
pevný vztah stálého poznávání i poznávání 
jejích zákonitostí. Vřelý vztah k ní nás 
přivedl k nezbytnosti její ochrany i 
k souzvuku s ní. A vždy jsme se před`ní 
skláněli v úctě a pokoře. 

Vytvořili jsme si i pevný vztah úcty ke 
všemu stvoření živému i neživému a byli 
připraveni pomoci vždy, když bylo třeba. 
Pochopili jsme, že pro povznášení svého 
vlastního nitra musíme čerpat z obrovského 
kulturního bohatství, které vytvořilo lidstvo 
za dobu své existence.  

Při naší službě v oddílech a zejména na 
táborech jsme prožívali čas naplněný 
intenzivní činností, od časného rána až do 
pozdního večera. Z táborů naplněných 
jedinečnou atmosférou jsme odjížděli sice 
unaveni, ale s planoucím srdcem a šťastni, 
že se dílo opět zdařilo. Dávám za. pravdu 
Senekovi „Největší odměnou za dobrý čin 
je to, že jsi jej vykonal“. 

Prožili jsme nezapomenutelný čas s našimi 
svěřenci i sami v čase, kdy je lidský duch 
nejvnímavější. Ráno při východu slunce a 
večer při jeho západu, při usínání přírody. 
K neskonalé  pokoře nás přiváděl pohled 
na hvězdnou oblohu v hlubokém nočním 
tichu. 

To vše a ještě mnohé další nám dal 
skauting, a proto jsme mu oddáni cele a po 
všechny dny svého života. 

Mirek Pergler-Dany 
 

SMUTNÉ OSMIČKY 
Opravdu znáte dějiny našeho státu 
v posledních devadesáti letech? 

Ty slavné dny vzniku našeho státu ve 
dvacátém století jsme si připomínali už 
mnohokrát. Do těch bolestivých se nám 
zatím nechtělo. Ale i ony jsou nedílnou 
součástí dějin našeho státu. Dotýkáme se 
jich ovšem v jiné rovině, než byly psány 
v učebnicích, z nichž jsme své vědomosti 
kdysi  čerpali. Otevřely se archivy do nichž 
komunistický režim nedovoloval 
nahlédnout, a najednou je ta pravda zcela 
jiná., Ať chceme či nechceme, dotýká se i 
našich idolů, těch, které jsme považovali za 
nedotknutelné.... 

Vraťme se do těch nejsmutnějších chvil 
našeho mladého státu, do září roku 1938. 
Tehdy 21. září vydala československá 
vláda prohlášení, že podlehla nátlaku 
britského a francouzského vyslance na 
presidenta Dr. Beneše a přijala Hitlerovy 
požadavky na odstoupení pohraničí, tedy 
kapitulovala bez boje. Ale už 22. září 
v alpském Godesbergu rozzlobil Hitler 
svými dalšími územními požadavky 
britského premiéra lorda Chamberlaina 
natolik, že se dohodl s francouzským 
premiérem Dalagiérem a francouzskou 
vládou na textu nové depeše do Prahy, 
která pravila: „Vlády britská a francouzská 
nemohou dále nésti odpovědnost, aby 
radily Československu nemobilizovat.“ 
Z této pythické formulace pochopil 
president Beneš, že dva zápory znamenají 
klad a že mu tak západní mocnosti radí 
mobilizovat. Dr. Beneš prý stál nejprve bez 
hnutí, pak depeši položil na stůl, začal 
přecházet po místnosti, několikrát vzrušeně 
opakoval „Ano!“ a nakonec řekl „To 
znamená válku!“ Neznamenalo. Za pět dní 
už s vládou gen. Syrového kapituloval 
znovu přijetím harmonogramu o 
odstoupení pohraničí, jak to znovu 
požadovala britská vláda. Málo se ví o tom, 
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že tento souhlas šel z Prahy do Londýna 
29. září dopoledne, zatímco mnichovská 
konference se sešla až po obědě a Hitler na 
ní ony podmínky z britského memoranda 
dokonce poněkud zmírnil ... (Zb. Zeman-
Benešův životopis). 

Ano, i tyto smutné události patří 
nesmazatelně do naší historie, spojené 
s „osmičkou“ v datu. Potom už došlo k té 
smutné části podzimu 1938. Prezident 
Beneš abdikoval a opustil Československo, 
Slováci se od Čech oddělili, zatím jako 
samostatný stát Česko-slovenské federace. 
Pro náš národ tak začala padesátiletá 
okupace, nejdříve hitlerovská a následně 
komunistická. Jen dvacet let z těch 
sedmdesáti, které nás od osudného 
podzimu 1938 dělí, prožíváme demokracii. 
Važme si ji! 

Miroslav Moravec - Kudla 
 
 
PES A PAN HRABĚ 
Hrabě Trčka byl spíše sedlák, nežli hrabě, 
přesto jsme k němu měli úctu jako k 
někomu, na němž nám zvlášť záleželo a 
také jako k zákazníkovi kterému jsme 
kovali jeho koně. Ćasto objížděl hrabě své 
statky a samozřejmě s ním jezdil i jeho pes. 
Byla to taková divná nestvůra. Štěkat uměl, 
ale vypadalo to jako nějaké divné 
mňoukání, no zkrátka panský pes musel 
být jiný, nežli jsou psi sedláků a 
chalupníků, tak jako prý jsou jiní i ti jejich 
páni.  

Trčkové měli slavnou minulost a byli na to 
hrdí i ti, co s tím neměli nic společného. A 
tak  ten panský pes se potkal se psem 
kováře Marka, protože se jejich páni právě 
také potkali. Jak to dopadlo, si umíte 
představit. Kovářův pes byl opravdový pes, 
takový jako pes má být, byl velký, silný a 
znal svoje povinnosti: bránit, sloužit, 
poslouchat a milovat svého pána. Jaké 
povinnosti měl ten pes pana hraběte, těžko 

říci. A tak se muselo stát, že pes kováře se 
pustil do toho panského mrňouse, a  
nevadilo mu vůbec, že je to pes prý cenný 
asi penězi, jinak byl určitě k ničemu, ale to 
psi o sobě nevědí, jenom jejich páni. Asi by 
to špatně dopadlo, kdyby pan hrabě nekřikl 
na kováře Marka: „Kováři zavolejte si toho 
vašeho psa.“ „To je poslušný pes, pane 
hrabě, můžete ho sám zavolat, sám mu 
můžete poručit“. Pan hrabě se ptá a jakpak 
se ten pes jmenuje. „Ale Jináč pane 
hrabě.“.“Ale jak jináč?“ „No Jináč.“ 
Dohady pokračují a pejskové na sebe 
vztekle vrčí dál. Kovář to musel proto 
rychle ukončit. „No Jináč je jméno mého 
psa, ten můj pes se jmenuje Jináč“. Takové 
jméno je každému těžké pochopit, i když je 
to třeba i sám hrabě. 

 

Tak to byl zase jeden z žertů našeho 
tatínka. I pes se musel jmenovat tak, jak se 
nikdy žádný pes nejmenoval. Ale to jméno 
mu určitě patřilo, vždyť to nebyl obyčejný 
pes, ale hlídač výborný. Zloději se ale 
přece jen nedají vždycky vystrašit, a tak 
Jináč hlídal, zavětřil zloděje a na povel: 
„Jináči vem si je!“.Jináč bez štěkání a 
potichu skočil bábě na záda a i s rancem ji 
porazil, bába ranec pustila, aniž se ohlédla, 
křičí na svého společníka:“uteč, na mě je 
čert!“ 
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Různé 
 

XII. VALNÝ SN ĚM JNÁKA 
SKONČIL 
Stručný výběr  z  usnesení přijatého 
sněmem: 

Dokument přijat (364:4:3)  

 

1 usnesení XII  VSJ 
VSJ považuje skautské časopisy za 
důležitý výchovný nástroj a ukládá NJ 
věnovat časopisům trvalou podporu. 
VSJ doporučuje vydávat časopisy podle 
varianty "spolkový časopis"  
(viz mater. delegátů) 

Přijato (256:101:48) 

2 výklad stanov 
Stanovám Junáka rozumíme tak, že ke 
změně Stanov nebo ke zrušení či 
omezení svrchovanosti Junáka je 
zapotřebí souhlasu třípětinové většiny 
všech delegátů, 

Přijat zjevnou většinou. 

3 usnedení XII. V5J/II 
Valný sněm Junáka ukládá NJ: 
> aby v co nejkratší době po VSJ 
zřetelně definovalo své cíle pro 
následující období  
> aby do příštího Valného sněmu 
připravilo návrh mechanismu hodnocení 

činnosti orgánů zvolených Valným 
sněmem.  

Přijato zjevnou většinou. 

4 usnedení XII. V5J/III 
VSJ ukládá NJ, aby vytvořilo strategii 
Junáka v oblasti pořádání velkých akcí.  

5 usnesení XII. V5J/IV 
VSJ ukládá ústředním orgánům Junáka 
povinnost zařadit jako bod programu 
jednání příštího VSJ zprávu o 
vyhodnocení organizačního uspořádání 
Junáka. 

Přijato zjevnou většinou. 

6 usnesení XII. V5J/V 
VSJ doporučuje všem organizačním 
jednotkám Junáka věnovat zvýšenou 
pozornost získávání kluboven a tábořišt 
do vlastnictví Junáka.  

Přijato zjevnou většinou. 
7 usnesení XII. VSJ/VI 
Valný sněm Junáka schvaluje zprávu o 
činnosti Náčelnictva Junáka. 

Přijato zjevnou většinou. 

8  usnesení XII. VSJ/VII 
Valný sněm Junáka schvaluje zprávu o 
hospodaření ústředních orgánů Junáka. 

Přijato zjevnou většinou. 

9 usneseníÍ XII. VSJ/VIII 
Valný sněm Junáka bere na vědomí 
zprávu Rozhodčí a smírčí rady Junáka. 

Přijato zjevnou většinou. 

10 usnesení XII. V5J/IX 
Valný sněm Junáka bere na vědomí 
zprávu Ústřední revizní komise Junáka. 

Přijato zjevnou většinou. 

11 usnesení XII. VSJ/X 
Valný sněm Junáka potvrzuje výsledky 
voleb do ústředních orgánů.  
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12 usnesení XII. VSJ/XI 
VSJ doporučuje všem svým činovníkům, 
výchovným a organizačním jednotkám a 
ústředním orgánům zaměřit se při své 
činnosti na zlepšení kvality oddílové 
činnosti.  

Přijato zjevnou většinou. 

13 usnesení XII. VSJ/XII 
VSJ doporučuje zohlednit při 
dokončování projednávání 
Strategických priorit Junáka 2008-2011 
připomínky vzešlé při jejich 
projednávání VSJ. 

Přijato zjevnou většinou. 

Usnesení  XII. VSJ/XIl1 
VSJ děkuje pořadatelům z Havířova a 
všem dalším organizátorům za zajištění 
sněmu, hostům za návštěvu a jejich 
projevy, činovníkům odstupujících 
ústředních orgánů za dosavadní práci. 

Přijato zjevnou většinou. 
 
 
SPOLKOVÝ' ČASOPIS 
 

 
tj. časopis každému clenu Junaka. 

 
XII. valný sněm Junáka ve svém prvním 
usnesení vybral ze čtyř předložených 
variant následující možnost spolkovéo 
časopisu. 

Orientační  popis  varianty 
Každý registrovaný člen Junáka bude 
dostávat pravidelně skautský časopis. Bude 
rozlišováno pět věkových kategorií čtenářů 
(viz níže). Základem bude časopis 
Skautský svět, budou vycházet 5x ročně 
Ten dostanou` všichni čenové Junáka. U 
dětí bude určen rodičům. Pro mladší děti 
jsou navíc otevřené dvě možnosti, (5x nebo 
10× ročně). 

Při užití této varianty bude mít Junák přímý 
komunikační kanál ke všem činovníkům, 
dětem, roverům i k rodičúm dětí. 

Předpokládané náklad  
V případě vydávání všech časopisů 5x 
ročně bude registrace navýšena o cca 65 
Kč na osobu. V dalších letech bude 
pravděpodobně o cca 5 Kč.  

Junák tímto zvýší dotaci na podporu 
časopisů na přibližně  4,97 miliony Kč. 
V případě vydávání dětských časopisů lOx 
ročně bude registrace navýšena o cca 83 
Kč osobu. 
Rozpis kategorií 
� Mladší děti (7-10 let) + rodiče � Starší 
děti (11-14 let) i rodiče � pro rodiče � pro 
děti, doplněný internetovým časopisem 
Teepek.cz 
� Roveři (15-17 let) s přílohou Roverský 
Kmen 
� Činovníci (vybraní dospělí) s metodickou 
přílohou Skauting � Dospělí bez přílohy  

Poznámka: Tato varianta je technicky 
uskutečnitelná až od ročníku 2009-10. 
Do té doby by pokračoval současný model. 
Varianta počítá s vydáváním cca 45 000 ks 
časopisů.  

O budoucnosti Kmenových novin 
Jak vidno, ústředí se stále zabývá reformou 
skautského tisku. Jak se tento záměr může 
dotknout Kmenových novin. Jejich 
koncepce je rozdílná a nezávislá na  tvorbě 
„Skautského  světa“ Po celých 12 ročníků 
je nosnou rubrikou jejich specifická rubrika 
„Z klubů“. Pomáhá klubům poznávat 
činnost jiných klubů a umožňuje alespoň 
virtuálně prožívat pohybově 
hendikepovaným členům kmene zážitky 
jiných. Její obsah by těžko zaujal ostatní 
čtenáře. 

Příspěvky z klubů by bylo velmi obtížné 
zajišťovat v předpokládaných měsíčních 
intervalech. Problémem by bylo i rozdílné 
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financování. Zatím co u Kmenových novin 
jsou hrazeny pouze náklady na tisk, u 
ostatních titulů skautského tisku tvoří 
významnou položku autorské odměny.    

Budoucnost nebo spíše pokračování 
Kmenových novin vidím ve webových 
stránkách Kmene dospělých. Jejich 
obsluhu zvládnou dopisovatelé, s 
případnou nenáročnou pomocí jejich 
správce.    
 
 
NOVÉ STEZKY 
 

 
 

Obsahují nové skautské Stezky duchovní 
rozměr či nikoliv? Tuto otázku si položili 
několikrát nejen autoři a jejich „zázemí“, 
ale byla „na stole“ i při experimentu, který 
předcházel jejich vydání k Valnému sněmu 
Junáka.  

Kdo sleduje webovou diskusi na stránkách 
Junáka, jistě si všiml/a, že v současné době 
„nabraly na síle“. Tahle otázka se zdá být 
jedním z „problémů“ pro některé vůdce a 
vůdkyně, což zvláště před letními tábory 
není nic divného. 

Odbor duchovní výchovy byl zodpovědný 
za vypracování kompetencí týkajících se 
rozvoje duchovního života, tedy jedné 
z pěti základních oblastí kompetencí  (jak 
jsme již několikrát uváděli). Vytvořil 
metodickou příručku „Nikdy nekončící 
dobrodružství“, vytvářel obsah úkolů i 
doprovodné příběhy nové Stezky 
v oblastech Kdo jsem a Můj kamarád. 
V osobě br. Jiřího Zajíce-Edyho se podílel 
na dalších publikacích souvisejících 

s novým programem (Tichou poštou, Jak 
pracovat se Stezkou). Podíl odboru na 
uvádění nového programu do života našeho 
hnutí je tedy velký a ovšem velká je i jeho 
odpovědnost.  
Za poslední rok byla tematika pravidelnou 
součástí jednání ODV. Strategickým 
úvahám souvisejícím s pojetím duchovního 
života v nové Stezce se bude věnovat 
zvláště naše červnová schůzka. 

Edy již byl požádán předsedou odboru pro 
výchovu činovníků br. Černým-Opem, aby 
k této problematice podal svoje vysvětlení, 
které je v plném znění elektronickou 
přílohou tohoto vydání NDS na:  

www.skaut.cz/duchovni/ 
resp. může byt na žádost čtenářů dodána 
písemně. nicméně pro rychlou orientaci zde 
uvádíme základní myšlenky jeho 
vysvětlení: 
Praktické řešení v novém programu 
vychází z klíčových kompetencí pro oblast 
duchovního života (symbolicky nazvané 
Láska, Svědomí, Meditace a Globální 
odpovědnost. (Podrobnosti viz příloha na 
webu).  

Z uvedeného tedy vyplývá, že už samotná 
Stezka i její pedagogické zázemí přináší 
pro rozvoj duchovního života takové 
možnosti, jaké u nás od založení skautingu 
ještě nebyly. 

Doufám, že je už jasné, že proč tam není 
samostatná oblast pro rozvoj duchovního 
života. Duchovní život musí prozařovat 
veškeré lidské konání a vztahování.  

Co se týče specifického rozvoje 
náboženského života, který je jednou 
z důležitých forem života duchovního, 
přímým nástrojem pro podporu 
náboženského života dětí ve skautském 
oddíle je jednak cesta Liliového kříže, pro 
katolíky, evangelíky i jako univerzální 
verze, jednak speciální odbornosti: (Misie, 
Křesťanská tradice a bohoslužba, Církevní 
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historie, Hledání Pravdy a Znalost Bible). 
Tyto možnosti v našich oddílech využívány 
velmi málo.  
 
 
INTERCAMP 2008  
Sestra Lída Bělovská jde z jedné služby do 
druhé, posuďte sami. Milý Tarzane, děkuji 
Ti za dopisek se zprávou o Klíči, kde jste si 
zřejmě pěkně zamakali, stravovací servis je 
vždycky náročné pracoviště. Když jsi ho 
psal, už jsme uháněli na Intercamp. 

Intercamp letos proběhl od 9. do 12. května 
v překrásném prostředí u Bernkastel-Kues 
na řece Mosele. Připravovali ho Němci a to 
je vždy záruka kvality. Obé i já jsme byli 
v programu, Eliška byla Subcamp-chief a 
Libor se staral o kolem poskakující kluky 
(Delfín skoro 6 let, Mimouš 4 roky), kteří 
stále běhali za českými oddíly, tu jim 
rozbíjeli do hrnce vajíčka na večeři, tu 
štípal Delfín dříví na táborák; byli ve svém 
živlu. 

Intercamp byl zahájen v sobotu ráno 
nástupem, který doprovázela místní hudba 
v dobových středověkých krojích. Po 
proslovech starosty a skautských činovníků 
byly vztyčeny vlajky a jednotlivé akce 
mohly začít. Motto bylo "Hledej přátele a 
udržuj přátelství". Nejenže oddíly 
z různých zemí byly záměrně promíchané 
v různých subcampech, ale v sobotu se 
ještě v rámci subcampu utvořily skupiny 
tak, aby tam byli skauti ze všech zemí. 
Polovina jich odešla na Fotohike do města, 
druhá polovina soutěžila v táboře, různé 
hry na šikovnost (u nás házeli botu na cíl, 
bodovalo se podle vzdálenosti od cíle). 
Odpoledne se skupiny vyměnily. 

Večer byl táborák, kde byli vyhlášeni 
vítězové v obou soutěžích. Nejmladší 
z vítězných skupin táborák zapálila. Pak 
proběhlo několik soutěží mezi týmy všech 
subcampů. Dva kluci stoupali na bedny, 

vítěz vylezl až na 20 beden (byl přivázaný, 
ale byla to výška!!). Šokující bylo, že  k 
táboráku přijeli hasiči ve svých služebních 
oblecích a helmách, rozvinuli hadice 
s vodou, ostře oheň pozorovali a občas 
hadicí postříkali okolí ohně, i když polena 
hořela v kovových vanách. Tohle jsem 
ještě nezažila. Obé to suše okomentoval 
tím, že hasiči na Mosele zažijí spíše 
záplavy než požáry a tak si to chtějí 
vynahradit. 

 
V neděli byla uspořádána výprava pro 
všechny. Polovina odjela lodí a přes kopec 
se vracela do tábora, druhá polovina šla 
nejdřív pěšky a pak na loď. Jako obvykle, 
na trase byly stanice, kde se plnily úkoly. 
Cesta vedla lesem a vinicemi, nádhera! My 
jsme byli na „zeměpisné stanici“, kde byl 
úkol na mapu Evropy správně zavěsit 
jména zemí EU a jejich vlajky. Jen 
Francouzi dělali chyby. Češi i Němci byli 
výborní. 

Večer jednotlivé oddíly navařily o trochu 
víc jídla a pak nabízely své speciality 
ostatním strávníkům v subcampu. Češi 
uvařili nudle a svíčkovou z pytlíku, 
překvapilo mne, jak je ta omáčka dobrá. 
Amíci udělali maličké palačinky, jinak 
žádné zvláštnosti. Následoval táborák, 
který byl opravdu vynikající. V našem 
subcampu účinkovalo středisko z Kostelce 
nad Orlicí. Pan učitel ze Slatiňan hrál na 
kytaru, jeden hošík ho doprovázel na 
housle a druhý na ukulele. Krásně zpívali, 
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zejména pan učitel. Naproti nám byli 
Němci a Holanďané. Jejich vedoucí 
předváděla zpočátku jen samé bezduché 
odrhovačky s plácáním a dupáním, ale 
později začala hrát a zpívat i normální 
písničky a balady. Byl to krásný táborák. 

V pondělí ráno, poslední nástup, zakončení 
a odjezd. Oddíly se do odpoledne rozjely 
do svých domovů, zatímco my 
„servistýmáci“ jsme ještě museli uklidit 
tábořiště. Pak jsme si teprve mohli sbalit 
své věci a značně unaveni uhánět 
k domovu. 

Lída Bělovská, Mainz, Německo 
 
 

Roverská hlídka 
 

Rada náčelnictva Kmene 
dospělých spolu s Roverským 
odborem Junáka společně 
vyvíjejí velké úsilí na odhalení 

toho, v čem spočívá současný nezájem, 
nebo dokonce odpor, roverů plynule 
přecházet mezi oldskauty, a jak tento stav 
prolomit. 
Blíží se 90. výročí vzniku Kmene dospělých. 
Je dáno založením 1. klubu OS Přátelé 
Vatry 28. října 1918. 

Byl jsem  upozorněn na zajímavou zmínku 
v publikaci „Skautský slib Toníka 
Sochora“.    

„Syn Antonína Sochora věnoval 
(6.10.2005) roverskému kmeni střediska 
Junáka  Ralsko v Mimoni pamětní knihu 
1. klubu OS Přátelé Vatry, kterou dostal ve 
svých klukovských letech od svého otce“. 

Požádal jsem o pomoc při její získání 
mimoňského Balúa. zanedlouho jsem 
obdržel znamenitě provedenou kopii. 
Doplní tak několik málo předmětných 
památek, které klub má. Dávno zavál čas 
vlajku klubu a totem, dva obrazy 
Hyawathu a Proudy od akad. malíře 

Zdeňka Buriana – Burky, výzdobu 
klubovny i rozsáhlou knihovnu. Poslední 
velmi citelnou ztrátou významné památky, 
bylo odcizení kroniky a pamětní knihy 
klubu obsahující zprávy, zápisy i 
prezentaci akcí z tzv. „banánového 
archivu“ na ústředí z Plajnerovy 
pozůstalosti začátkem devadesátých let. 
S touto knihou se nenahraditelně ztratily 
nejen doklady o činnosti klubu, ale také 
text Charty o založení klubu.  

Společné hledání roverské a oldskautské 
nejvyšší reprezentace nejvhodnější formy 
spolupráce mezi RS a OS zatím vyznívá 
jako neúčinné a představuje vznik několika 
„juniorských“ klubů. Přitom roveři a 
rangers roverského kmene střediska Junáka 
Ralsko v Mimoni tento generační problém, 
jak se mi zdá, nemají. Pro ně je kronika 
z dávných časů, vytvořena někým, koho 
nemohou znát, něco čeho si váží, protože 
to tvoří kus skautské historie, Na to tedy 
plynule navazují. A to je pravě to jedno 
"řešení" ke spolupráci (soužití) generací.  

Počítám, že příloha Kmenových novin 
„Ročenka kmene“ (prosinec 2008) se bude 
věnovat právě vzpomínkám na začátky 
kmene dospělých. Ale neškodilo by přidat i 
něco o dnešních RS, vždyť těm prvním 
oldskatům bylo tenkrát kolem dvaceti let. 

Dobré by bylo, kdyby na tuto úvahu 
reagovali sami roveři.  

Možná, že k řešení přispěje připravovaná 
schůzka zástupců vznikajících klubů 
„mladých oldskautů“, nebo snad starších 
roverů. Rozhodovat o činnosti těchto klubů 
nemůže nikdo jiný než jejich členové. 
Kmen dospělých může pouze vytvářet 
vhodné podmínky.  
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SKAUTSKÁ KNIHOVNI ČKA 

 
Severočeská družina Svojsíkova oddílu 
vytvořila během posledních let zajímavou 
knihovničku.   

Čtyři skautské  generace  Jiří Řeháček  -  
Balú  2000 
Družinový vtipálek  Jiří Řeháček  -  Balú  
2001 
Jen ruky stisk  Jiří Řeháček  -  Balú  2005 
Desatero skautského zákona  Jiří Řeháček  
-  Balú  2007  
Skautský slib Toníka Sochora Jiří Řeháček  
-  Balú  2007 
Oblaka a motýli   Ctibor Vořech  Borek  
2007 
Pověsti z hor   Ctibor Vořech  Borek  2007 
Pověsti z Lužických hor   Ctibor Vořech  
Borek  2008 
 
POZVANKA 
Ústecký junácký kraj Přemysla Oráče Vás 
zve do skautské expozice na zámku Nižbor 
na výstavu o historii a současnosti 
severočeského skautingu. Výstava bude 
otevřena od 6. srpna do 31. října 2008. 
Návštěvní dny a hodiny: Po celý týden od 
10. do 17. hodin. Vernisáž se bude konat 3. 
srpna 2008 ve 14:00 hodin. 
 
 
NAVŽDY ODEŠLI 

 
� V únoru zemřel ve věku nedožitých 71 
let br. Zdeněk Rašplička-Zdenda, 
absolvent LŠOS a člen jejího Kruhu. Byl 
věrném účastníkem lednových seminářů 

ELŠ a čtenářem jak Kmenových novin, tak 
měsíčníku „Na dobré stopě“. 
 
���� Zemřel br. PhDr. Jaroslav Macek, 
dlouholetý předseda Historické komise 
Junáka, od listopadu 1989 byl také členem 
Ústřední rady. Významně se podílel na 
snaze prokázat kontinuitu Junáka po dobu 
nacistické okupace i komunistické éry. 
V roce 1945 úzce spolupracoval s ThDr. 
Štěpánem Trochtou. 
 

�: Dne 17.4.2008 v noci zemřel Jiří 
Kafka  - Owígo po operaci ve Vojenské 
nemocnici v Praze ve věku nedožitých 
72 let. Jako bývalý politický vězeň byl 
členem pražské pobočky KPV a 
dlouholetým redaktorem muklovského 
časopisu "Věrni zůstaneme". Tento 
celoživotní skaut byl zakládajícím 
členem čestného skautského Oddílu 
Velena Fanderlika.  
 
����  Zpráva z nejsmutnějších, dnes 6.6.2008 
po  8 hodině nás navždy opustil bratr, skaut 
a mukl Jaroslav Karafiát - Karta.  Za 
SOVF  Josef Hájek – Ducháček. 
 
����  Na nejdelší cestu, ze které není návratu, 
nám odešla Jana Skácelová – Pam.   první a 
dlouholetá zahraniční zpravodajka Kmene 
OS Junáka, neúnavná propagátorka 
spolupráce formou přímých kontaktů 
„Twinning“ v rámci ISGF, pečlivá učitelka 
angličtiny nejen ve škole, vytrvalá 
dopisovatelka zahraničních rubrik ISGF i 
našich Kmenových novin, už nebude šířit 
dobrou náladu a iniciovat mnoho akcí na 
letošním táboře „oldíků“ v Pařezské Lhotě 
ani jindy... 
 

����  Dne 18.12. 07 jsme se rozloučili s naším 
bratrem Honzou Skácelem, který nás 
opustil po dlouhé nemoci. 
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Honza byl členem Junáka od r. I932 v 
Praze, po válce od r. 1945 byl členem, 
později kapitánem vodáckého 6. přístavu v 
Kolíně. Po obnovení Junáka v r. 1968 i v r. 
1989 pokračoval ve své skautské činnosti 
jako kapitán oddílu, později jako obětavý 
hospodář ORJ Kolín. Tuto službu musel 
ukončit z důvodu vážné nemoci. Byl 
členem Svojsíkova oddílu a nositel řady 
vyznamenání. Čestná skautská stráž a 
všichni přítomní v obřadní síni se loučili za 
zvuků skautské večerky. My, kteří jsme ho 
znali jako charakterního člověka oddaného 
skautské myšlence, neseme jeho obraz a 
vzpomínku na něj ve svém srdci dále.  

Jiřina Adéeová – Adélka  
 
Za Riou Mikulovou 
Dne 31. března 2008 opustila tento svět 
nositelka čs. střibrného trojlístku. Ria 
Mikulová, hlava i srdce bratislavských 
oldskautek. Dožila třiadevadesáti let plná 
energie a obětavosti pro myšlenku 
světového sesterství do posledního dne 
svého života. 

Byla s námi v nepřetržitém styku. Od 
oslavy 80. výročí našeho dívčího skautingu 
na Seči, kdy jsme  ji viděly naposled už 
uplynulo mnoho let a přišlo mnoho milých 
dopisů  i dárečků. Za nejdojemnější jsem 
pokládala vyšitou miniaturu vlajky Sasanek 
z roku 1915 kterou jsem odevzdala 
nejmladší generaci. Naposledy jsme si 
telefonicky popřály k letošnímu 22. únoru. 

„Náš svět“ v němž jsme sloužily 
společnému ideálu, se odchodem každé  
z našich součastnic propadá do minulosti 
jako původní  mezinárodní hymna skautek 
se slovy refrénu „nový svět stvořit touha 
nás vznáší spojme v ní lásku s odvahou“. 

A na tu lásku a odvaou, kterou v sobě našla 
Ria  bychom zapomenout neměly.  

Vlasta Macková 

 

 
Vzájemné poděkování 
Na KLÍČI 2008 byla mezi členy 
servistýmu velká řada členů KD Junáka, 
kterým organizátoři velice děkují 
především za to, že byli vzorem 
spolehlivosti a odpovědnosti! Členové KD, 
zúčastnění v servistýmu děkují srdečně 
oldskautkám a oldskautům z Plzně za 
vzornou péči a ubytování i za další péči po 
celou dobu pobytu na Klíči 2008.  
 

 
 
O exilovém skautingu  
Na články manželů Bělovských o exilovém 
skautingu v  Ročence kmene byl 
mimořádně velký ohlas. Jsme rádi, že tak 
zaujaly.  
 

 
 

Rozdílné softwarové vybavení  
Chtěl bych požádat dopisovatele 
Kmenových novin, aby posílali příspěvky v 
základní verzi Wordu, bez rámečků, 
„ozdob“. apod. Vybavení mého počítače, 
ale především moje oči nejsou schopné 
článek „vyjmout“ a upravit pro tisk. Je mi 
líto každého příspěvku, který nedokáži do 
Kn vložit. 
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Kalendář akcí KDKalendář akcí KDKalendář akcí KDKalendář akcí KD 

začátek konec  
11.12.08 11.12 8   Jednání RNKD 
05.12. 08 05.12. 08 Polibek Múzy na Mikuláše 
21.11.08 23. 11 08- Náčelnictvo KD 
14.11.08 17.11.08 2. workshop ER ISGF 
24.10.08 28.10.08 Seminá ř digit. technologií 
03.10.08 05.10.08 Kmenová porada KD 
25.9.08 28.9-08 Trojsetkání PL-CZ-SK 
12.9.08 12.9.08 Jednání RNKD 
22.8.08 31.8.08 LŠ KD - druhý b ěh 
21.8.08 26.8.08 25. svět.konfer. ISGF 
01.8.08 10.8.08 SILESIA 2008 
21.6.08 28.6.08 Tábor v Pa řezské Lhot ě 
13.6.08 13.6.08 Jednání vých.odboru NKD 
12.6.08 12.6.08 Jednání RNKD 
Co bylo: 
začátek konec  

15.5.08 15.5.08 Jednání RNKD 
14.5.08 14.5-08 Květinový den 2008 
07.5.08 11.5.08 LŠ KD- zahájení 
30.4.08 4.5.08 KLÍČ 08 – nár-jamboree 
24. 4.08 27.4.08 Ivančena 2008 
18.4.08 20.4.08 Náčelnictvo KD 
11.4.08 13.4.08 Valný sn ěm Junáka 
Aktuálně je tento kaledář udržován na WS KD 
 
 

 
 
Webové stránky kmene dosp ělých 

www.skaut.cz/kmendospelych 
 
 

 
 
 

WS KD na stránkách ISGF 
Webové stránky kmene dospělých jsou již 
uvedeny na soupisu odkazů na národní 
gildy, na stránkách ISGF (Brusel).  

Návštěvnost WS KD 
Počet návštěv na webových stránkách 
kmene se pomalu zvyšuje. To svědčí o 
zájmu a jejich dostupnosti. 
Stav WS KD. 
Na stránky jsou přenášeny některé 
informace ze skautské Křižovatky, aby je 
nemuseli členové KD pracně hledat. Ve 
spolupráci s tiskovým zpravodajem  jsou 
umisťovány i příspěvky, které jsou 
v Kmenových novinách pouze zmíněny 
nebo uvedeny ve zkrácené verzi. 
Mladí oldskauti o nově vzniklém 
junierském klubu se dočtete na adrese: 

http//pavouci.skautkostelec.cz 

Zprávy z internetu 
� 500 delegátů z celé ČR na XII. Valném 
sněmu Junáka v Havířově přijalo dva 
významné dokumenty: Nový program a 
Priority pro roky 2008 – 2011 a  zvolilo 
nové vedení Junáka pro následující tři 
roky. Zvoleni byli opět: náčelníkem 
Zdeněk Prančl a náčelní Michala Kateřina 
Rocmanová. 

Plant for the Planet 

� Světová organizace skautského hnutí – 
WOSM  vyzvala skauty z celého světa, aby 
se zapojili do projektu UNEP „Miliarda 
stromů“ (orig. Plant for the Planet: Billion 
Tree Campaign, další informace viz:  
http://www.unep.org/billiontr

eecampaign/ 
Myšlenka projektu je inspirována činy profesora 
Wangari Maathai, nositele Nobelovy ceny míru, který 
od r. 1977 vysadil v Africe přes 30 milionů stromů. 
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Abychom usnadnili alespoň částečnou orientaci 
zájemcům, neznajícím češtinu, v tomto periodiku 
českých skautů kmene dospělých, vytvořili jsme 
základní přehled o jednotlivých pravidelných 
rubrikách v anglickém jazyce.  

Redakce  

In order to make orientation in this COSG bulletin 
a little bit easier for those without knowledge of the 
Czech language, we established a basic overview 
on selected regular columns in English. 

Editors 
 

Resumé 
 

KMENOVÉ
NOVINY OS

Občasník kmene dosp ělých

 
(The Intermittent Bulletin for COSG) 

An overview on articles and their characteristics in 
English. Selected excerpts from articles contained 
in this Volume of KN. 
 

K M E N O V É  Z P R Á V Y  

 
(COSG NEWS) 

The most important information like 
decisions of the COSG Council. News from 
District Councils. 

 

Ze skautského        
světasvětasvětasvěta 

 
(From the Scout World) 

� ISGF European Challenge  
� ISGF Europe Region Workshop 
� SRZE Gathering in Kutná Hora 
� ISGF World Conference in Vienna  
 

 

z klubů  (Club news) 

Diverse information from the OS clubs on their 
activities and occurrences… 
    

PRO  ZAMYŠLENÍ 
( R E F L E C T I O N S )  

Works by COSG members, original articles, 
essays, viewpoints, scout philosophy… 

 

 

ROVERSKÁ HLÍDKA  
(ROVERS´ FILE ) 
Texts and Articles relating to the 
Project of Closer Relations 
between Rovers and Oldscouts  

 

Různé      (Miscellaneous) 

Invitations, notes, remembrance of important 
personalities, jubilees, attractions, schedule of 
activities etc.  

 

 

Náčelnická  pošta 
 
( T h e  C O S G  P r e s i d e n t ´ s  f i l e )  

Inspiring ideas, thanksgivings, notices, calls, 
questions and/or complains from the COSG 
members, club masters or commissioners, as well 
as from contributors to this bulletin. 
 

PŘÍLOHY  ( Inset documents) 

Indications on important occurrences within COSG 
and/or in the Scout Movement, international 
Scout/Guide activities… 
� National Jamboree Klíč 2008 
� Coloured Picktorial Enclosure 
 
 
 

KMENOVÉ  NOVINY  OS  �  Intermittent Bulletin for COSG. Contributions to be send to the address: 
Ústředí Junáka - KMENOVÉ NOVINY, Senovážné nám. 24, CZ-116 4 7 Praha 1 
or to: Jiří Žáček, Vackova 1551, CZ-155 00 Praha 13 - Jihozápadní Město. 
Pattern: Vladimír Sýkora. Print and distribution: Junák-TDC, Senovážné nám. 24, CZ-116 47 Praha 1 

Unsalable, predestined only for use in OS-clubs. 
 

KMENOVÉ  NOVINY  OS  �  Občasník kmene dospělých.    Příspěvky zasílejte na adresu: 
Ústředí Junáka - KMENOVÉ NOVINY, Praha 1, Senovážné nám . 24  116 47 nebo 
Ing. Jiří Žáček, Praha 13 - Jihozápadní Město, Vackova 1551     155 00 
Technická úprava: Vladimír Sýkora. Tisk a distribuci zajišťuje Distribuční a tiskové centrum 
Neprodejné, určeno pouze pro potřebu klubů OS. 


